
I Congresul al IX-Iea al P.C.R., 
subliniind marea însemnătate a

I industrializării socialiste a ţârii,
a fixat ca o cerinţa de prim or-

I din ca aceasta sa se realizeze pe 
baza tehnicii celei mai avansate, 
prin introducerea continua în pro-

i ducţie a celor mai noi cuceriri 
- ale ştiinţei, acordîndu-se o aten
ţie sporită mecanizării şi auto-

I matizârii proceselor de producţie 
— condiţie esenţiala pentru dez-

I voltarea în ritm mereu ascendent
a industriei şi economiei noastre.

îndeplinind sarcinile trasate de 
partid, sindicatele au datoria sâ 
organizeze, sâ ajute şi sâ stimu
leze iniţiativa creatoare a mun-

I
citorilor ştiut fiind faptul că:

I

dat bune rezultate. Un fapt po
zitiv l-a constituit deschiderea în 
oraşul nostru a unei expoziţii de 
inovaţii care s-a bucurat de o bu
nă participare, atît din partea 
expozanţilor cit şi a vizitatorilor.

rea, aplicarea şi generalizarea ino
vaţiilor şi raţionalizărilor în în- 
treprinderile judeţului nostru.

La închiderea acestei expoziţii, 
acum cîteva zile, şefii cabinetelor 
tehnice din întreprinderi şi-au

însemnări pe marginea ex
poziţiei inovatorilor şi ra- 

tionalizatorilor

pentru dezvoltarea activităţii de 
inovaţii şi raţionalizări, sindicate
le au datoria să stimuleze în rîn- 
durile colectivelor de muncă pa
siunea pentru promovarea noului 
în producţie" (din Rezoluţia Con
gresului U.G.S.R.). Viaţa demon
strează că există, un cîmp larg 
de activitate pentru inovatori şi 
raţionalizatori.

Pe linia acestei mişcări s-au or
ganizat acţiuni concrete, care au
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Pe lingă standurile unor între
prinderi sibiene ca „Independen
ţa“, „Elastic“, „Automecanica“, 
„Flamura roşie", „Balanţa", Uzi
na mecanică etc. am întîlnit şi 
exponate ale unor întreprinderi 
din judeţ: Uzinele textile „Tîr- 
nava", întreprinderea, industrială 
locală Mediaş etc. Toate aceste 
întreprinderi au expus dispozitive 
interesante demonstrînd la dimen
siunile unor machete, adeseori, 
existenţa unor preocupări con
stante şi variate pentru rezolva-

dat întîlnire în sala expoziţiei şi 
au discutat despre munca lor, a- 
ducînd sugestii preţioase pentru 
organizarea pe viitor a unor ex
poziţii de acest gen, din ce în 
ce mai bune, mai eficiente.

Vorbitorii au arătat, între alte
le, că această expoziţie ar fi, 
trebuit să cuprindă mai multe u- 
tilaje care să fie puse în func
ţiune, să demonstreze mai „pe 
viu" calităţile îmbunătăţite în 
urma inovaţiei aduse. Iar, dacă 
e vorba de o linie modernă de

organizare a unei astfel de expo
ziţii, dacă utilajele nu ar fi pu
tut să fie aduse (locul şi mărimea 
să nu fi permis acest lucru) s-ar 
fi putut executa fotografii ale 
unor ansamble şi subansamble 
înainte şi după inovaţie.

Unele întreprinderi nu au fost 
reprezentate (Întreprinderile de 
construcţii, Uzina de reparaţii) al
tele au dat explicaţii neclare („Li
bertatea") dovedind în acest caz 
o grabă nejustificată.

Expoziţia, în ansamblu, şi-a 
atins scopul, exisănd premise fa
vorabile pentru continuarea şi pe 
viitor a unei astfel de activităţi 
şi preocupări. Avem convingerea 
că, avînd la bază noua legislaţie 
cu privire la invenţii, inovaţii şi 
raţionalizări, colectivele de mun
că, comisiile inginerilor şi tehni
cienilor, cele economice, vor de
pune o muncă susţinută pentru 
a aduce îmbunătăţiri substanţiale 
în această direcţie, vor ridica 
prestigiul muncii, . vor contribui 
la creşterea emulaţiei între oa
menii muncii din judeţul nostru.

L. CORNEA

mulţumiri
Mulţi nici nu-i iau în seamă pe

I aceşti oameni, îmbrăcaţi în uniformă 
de culoarea cafelei. Fiecare avem 
preocupările noastre. Nu ne vine să

I ne gîndim la primejdii şi neprevăzut 
Ne cufundăm de multe ori în lira 
ţele somnului după o zi încordat? 
de muncă. Alţii se adîncesc în ne

i glijenţă.
Aşa au făcut şi cei de la depo

I zitul I.H.R. de pe strada Zaharia 
Boiu. Dar iată că, în noaptea de 18 
spre 19 iulie, un dulap din incinta

( atelierului de tîmplărie a luat foc. 
Probabil din neglijenţă un muncitor 
a uitat acolo o ţigară aprinsă. Ar-

I zînd înfundat (înăuntru erau haine) 
n-a ieşit nici o flacără care să se

I poată vedea cu ochiul liber__ Şi
totuşi pe la ora 3,20 dimineaţa, ob- 
servînd o dîră de fum care se ridica

I spre cer, paznicul loan Piţigoi şi-a 
dat seama că nu e ceva în regulă . .
„E vorba de un incendiu“ — a in-

I tuit cu iuţeală omul. Şi fuga la pri
mul telefon pentru a anunţa să vină 
pompierii. El nu i-a aşteptat pe 

i  aceştia din urmă. împreună cu şeful 
m  de grupă Mihai Diaconescu au spart

uşa şi au început să localizeze focul. 
După venirea pompierilor focul a
fost stins . . .

Cu cîteva zile înainte, respectiv în 
îoaptea de 16 spre 17 iulie, acelaşi 

paznic a observat, tot pe strada Za
haria Boiu, un camion care staţiona 
pe partea dreaptă. Fiind la o distan
ţă de 100 metri n-a remarcat nimic 
deosebit. Apropiindu-se însă, privi
rile i-au fost atrase de o flacără găl
buie ce ieşea din motorul maşinii. 
A alergat cît se poate de repede, 
a deschis uşa de la maşină, l-a tras 
cu forţa pe şofer afară şi pînă cc 
acesta s-a dezmetecit a prins cu am
bele braţe estinctor şi a înlăturat 
pericolul. Abia după ce a plecat o- 
mul, şoferul şi-a dat seama ce mare 
pericol se abătuse asupra lu i . . .  „Da
că nu era omul acesta ardeam de 
viu. Zău aşa. Şi am uitat să-i mul
ţumesc . . . “

Cam în acelaşi timp, colegul lor 
Torna Albescu, paznic în grupa Tăi-
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De curînd, în secţia stilouri, de la 
întreprinderea „Flamura roşie Sibiu 
au intrat în funcţie un iot de ma
şini de injecţie executînd diferite 
repere pentru stilouri în fotografie: 
U .l.C .-ista Floarea Vînătoru, deşi 
se numără printre cele mai tinere 
muncitoare, realizează produse de 

bună calitate

Zilele trecute, noile modele realizate de secţia de creaţie a fabricii de con
fecţii „Steaua roşie“ din Sibiu, au luat drumul mai multor ţări cum sínt 
Grecia, Austria, Elveţia, etc. In clişeu: creatorul Gheorghe Zaharia şi Vio
rica Ţopa, desenatoare de modele, efectuînd un ultim retuş la o pelerină

de damă

a întreprinderilor, a gospodăririi 
mijloacelor materiale şi băneşti cu 
maximum de randament, a realizării 
producţiei cu cheltuieli din ee în 
ce mai reduse.

La Plenara C.C. al P.C.R. din 
decembrie 1966 s-a atras atenţia că 
economia naţională nu poate să 
mai suporte pierderile rezultate din 
activitatea slabă a unor unităţi eco
nomice, fie chiar şi la nivelul unor 
produse. De aceea în întreaga ţară 
colectivele din întreprinderi au în
treprins o largă acţiune de rentabi
lizare, acţiune menită să duca la 
realizarea tu turor produselor cu 
cheltuieli de muncă vie şi mate
rializată mai reduse decît preţul de 
desfacere, reuşindu-se astfel să se 
obţină şi un beneficiu.

în  judeţul nostru, acţiunea pentru 
rentabilizarea produselor s-a desfă
şurat într-un ritm  destul de sus
ţinut. Merită menţionat faptul că 
multe din întreprinderi au înţeles 
acest lucru ca o sarcină de primă 
importanţă reuşind într-un timp re
lativ scurt să rentabilizeze zeci de 
produse. într-o astfel de situaţie s-a 
găsit de exemplu, „Flamura roşie“ 
Sibiu, care la ora actuală nu mai 
realizează nici un produs cu pier
deri, activitatea acesteia ridieîndu-se 
pe o treaptă a eficienţei economice 
ridicată. Rata rentabilităţii în tre
prinderii depăşeşte astăzi 52 la sută.

Dacă cu ani în urmă, la nivelul 
judeţului, numărul produselor ce se 
realizau cu pierderi era de ordinul 
sutelor, la începutul acestui an ele 
reprezentau doar 41 de produse cu 
o pierdere de 45 102 000 lei. Faţă 
de situaţia existentă s-a stabilit ca 
în semestrul I să fie rentabilizate 
33 produse, care generau o pierdere 
de 22 029 000 lei. Dar, faţă de ceea. 
ce s-a stabilit de organul judeţean 
de partid, a apărut un fenomen 
care ar trebui să dea de gîndit mul
to r comitete de direcţie din între
prinderile judeţului nostru. în acea
stă primă parte a anului, în loc 
să se ducă o luptă susţinută pentru 
diminuarea numărului produselor ce 
trebuiau rentabilizate, acesta a cres
cut. Bilanţul primelor 6 luni a scos 
în evidenţă existenţa a 64 de pro
duse care au provocat o pierdere 
de 30 213 000 lei. Din acestea, 19 
produse au fost planificate a se 
realiza cu un beneficiu de 1 243 000

lei, în realitate obţinîndu-se cu . o 
pierdere de 2 682 000 lei. Per sold, 
aceasta însemnează o pierdere d« 
aproape 4 milioane lei.

Iată deci, că nu peste tot locul se 
respectă cu stricteţe indicaţiile eon- 
ducerii de partid, că unele condu
ceri din întreprinderi nu au con
siderat această acţiune ca fiind « 
sarcină permanentă. Printre princi
palii „realizatori“ ai acestor pier
deri, care au diminuat simţitor be
neficiile la nivelul judeţului, se 
numără: Uzina chimico-metalurgică 
şi uzinele „Carbosin“ din Copşa Mi
că, uzina „Independenţa“, „Balanţa“, 
întreprinderea forestieră, întreprin
derea industrială judeţeană, fabrica 
„Record“ din Sibiu, întreprinderea 
pentru exploatarea conductelor ma
gistrale de gaz metan, întreprinde
rea de industrie locală din Mediaş 
şi altele.

Uzina „Independenţa“ apare cu o 
situaţie destul de nefavorabilă. De 
exemplu, cinci produse, printre care 
ciocanul de abataj, perforatorul ro
tativ, centrifuga pentru stors rufe 
etc. au fost planificate cu un bene
ficiu de 171 000 lei. în  realitate ele 
s-au realizat cu pierderi de 34 000 
lei. Aici nu se mai poate invoc* 
motivul că sínt produse noi şi că 
cheltuielile de început sínt mai 
mari. Astfel de produse uzina fa
brică în continuu, dar nu continuă 
este şi preocuparea de a se diminua 
cheltuielile de producţie. Şi uzina 
„Balanţa“ se prezintă cu 4 produse 
a căror pierdere ajunge la 200 000 
lei, deşi în plan figurează ca pro
duse aducătoare de beneficii. La 
ambele întreprinderi, printre altele, 
la creşterea costurilor de producţie, 
repartizate asupra tu turor produse
lor şi deci şi asupra celor ce au 
devenit nerentabile, a contribuit 
în mare măsură şi sporirea cheltu
ielilor neeconomicoase. Pe această 
perioadă, numai rebuturile la „In
dependenţa“ ating suma de 1 132 000 
lei, iar la „Balanţa“ 107 000 lei.

Rebuturile fabricii „Record" Sibiu 
se ridică la 20 la sută din produc
ţia de cărămizi, la care se adaugă 
nerealizarea planului de producţie 
decît în proporţie de 78,7 la sută,
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Transformator de 40MVÄ pe rampa de decuvare pentru constatarea defec
ţiunilor, înainte de reparaţie, la secţia de reparat maşini electrice de la

I. E. Sibiu Foto: Fr. NUSS

S IB IU L
*— mai frumos
a-“ mai bine gospodărit

Cititorii noştri au dreptul la o 
explicaţie de la bun început. Ce 
reprezintă cifra din titlul acestui 
articol? Sínt cele 974 de familii, 
care, de doi ani încoace, populează 
cartierul sibian Hipodrom. Ele lo
cuiesc in 19 blocuri şi totalizează 
3 358 persoane. Aproape 1 000 de 
familii, deci, mai mari sau mai 
mici, care se bucură de locuinţe 
spaţioase, pe măsura necesităţilor 
celor care le ocupă. Aproape 
1000  de familii care-şi petrec o 
bună parte din timpul unei zile pe 
verticalele şi orizontalele unor edi
ficii moderne. Nu este însă un mo
tiv pentru a nu le asculta păsurile 
destul de numeroase din păcate. 
Apariţia articolului din acest număr 
este o foarte bună dovadă că „se 
întîmplă ceva“ în acest nou cartier 
sibian. Ne luăm astăzi permisiunea 
să punem în discuţie cîteva fapte 
ce pretind o foarte serioasă medi
taţie din partea celor vizaţi.

Redacţia a fost sesizată în repe
tate rânduri că în acest cartier sínt, 
mari necazuri cu apa. O descindere 
făcută alaltăieri, „la faţa locului“, 
confirmă în totalitate plîngerile ce
tăţenilor. Din cele 19 blocuri con
struite pînă la ora actuală trei po
sedă contoare. Un mijloc foarte 
precis, deci, pentru măsurarea debi
tului de apă potabilă folosită. Vom 
include, în exemplificări, ceea ce 
se înţelege, în general, prin „taxe 
comunale“. Ne oprim la blocul

în  etapa actuală, modul cum fie
care întreprindere îşi realizează pro
dusele sale, cu ce cheltuieli mate
riale şi care este rezultatul final al 
activităţii preocupi intens condu
cerea de partid şi de stat. Aproape 
fiecare document de partid din ul
timii ani scoate în evidenţă impor
tanţa eficienţei activităţii economice

974 de familii reclamă!

Li se cuvin

ORGAN AL COMITETULUI JUDEŢEAN SIBIU AL P.C.R. Şl AL CONSILIULUI POPULAR JUDEŢEAN PROVIZORIU
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frică menţionată mai sus. întărim  
afirmaţia eu o nouă serie de date, 
detaliate. Rezultă dintr-un sumar 
calcul, că o persoană din acest bloc 
a consumat în luna aprilie apă în 
valoare de 5,01 lei, iar în iunie de 
1,43 lei!! în  aceeaşi perioadă, blo
cul 11, de exemplu, consuma în va
loare de 1,35; 1,38; 1,36; 1,36 lei 
de persoană pentru aceleaşi luni.

Căminele care adăpostesc con
toarele se umplu cu apă. E un fapt 
constatat. Observăm însă că nici 
pînă în ziua de azi nu s-a explicat 
locuitorilor cine anume are obliga
ţia de a întreţine aceste cămine. 
Lăsăm celor în drept posibilitatea 
de a ne comunica urgent cui anume 
îi incumbă această responsabilitate.'

Comitetul de cartier este la ora 
actuală într-un litigiu cu I.C.S. Se 
va dovedi, în timp util, sperăm, 
cine anume are dreptate. Oricare ar 
fi rezultatul discuţiilor, un fapt ră- 
rnîne limpede şi revoltător: cetă
ţenii suportă din punga lor toate 
condamnabilele neglijenţe ale celor 
puşi să rezolve ordonat astfel de 
chestiuni. Ar fi, în sfîrşit, cazul să 
se treacă şi la aplicarea unor aspre 
sancţiuni împotriva acelora care 
prin atitudinea lor de „lasă-mă să 
te las“ încurcă lucrurile şi pro

voacă nemulţumirea, a sute de oa
meni.

Nu putem părăsi capitolul apă, 
fără a pomeni şi de inexplicabilul 
obicei al I.C.S. de a „uita“ mereu 
să anunţe din vreme opririle de 
apă. Am avut răbdarea să ne de
plasăm pînă la centrala termică 
nr. 2 din Hipodrom unde, dintr-un 
scurt dialog, am avut imaginea 
exactă a celor ce se întîmplă. Ne-a 
răspuns mecanicul de serviciu.

— Aţi fost anunţat că azi se va 
opri apa?

— Nu! Niciodată au  ne anunţă...
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Noi
capacităţi
de
producţie
în  cadrul lucrărilor de extin

dere a capacităţilor de producţie, 
ai® Industriei laptelui Sibiu a in 
trat în funcţiune, în comuna Dea
lul Frumos, o nouă secţie de pre
lucrare a laptelui. Capacitatea de 
producţie va fi de 1 0S0 kg pe 
zi. Noua secţie va produce brîn- 
za Tismana şi Romnello, destinată 
exportului. începînd cu data de
1 august a.c., va intra în func
ţiune şi o nouă secţie de fabri
care a untului, cu o capacitate de
2 000 kg pe zi.

Să fi apus faima crescăto
rilor de animale din judeţul

®u toată existenţa unei tradiţii 
îndekmgate în creşterea animalelor, 
eu toate condiţiile deosebit de favo
rabile acestei rentabile ocupaţii — 
pe oare le oferă judeţul Sibiu —, 
d.a*»ttîţ» gospodăririi nechibzuite a 
fondului de furaje, datorită unei 
pracţiei pompieristice în rezolvarea 
problemelor legate de selecţia ani
malelor, contribuţia sectorului creş
terii animalelor la realizarea pro
ducţiei globale, a producţiei marfă 
şi a veniturilor băneşti în coopera
tivele agricole de producţie, s-a di
minuat în unele unităţi an de an, 
sjuhgînd, din sursă im portantă de 
venituri, sursă de pierderi, prin 
«heltuielile exagerate cu care se 
obţine, producţia animalieră. Deşi în 
««operativele agricole de producţie 
»u se calculează preţul de cost al 
produselor obţinute, sínt destui in
gineri sau preşedinţi care ştiu că 
produc kilogramul de carne cu 20 
san 38 lei., ‘ valorificîndu-i numai cu 
9, sin eă produc litrul de lapte cu 
2 lei, valorificîndu-1 cu 1,45 lei. Se 
poate trage concluzia —: de aici — 
e i  nu este rentabilă creşterea ani
malelor în judeţul Sibiu sau că pre
ţurile de stat nu sînt echitabile? 
Nici una din aceste supoziţii nu re
zistă la o analiză mai serioasă. Exis
tenţa unor C.A.P. — ca Apoldu de 
Sus, Copşa Mică, Mediaş în care se 
obţin peste 2 500 1 lapte anual * pe 
eap de vacă furajată, demon- 
strează că acolo unde se manifestă o 
preocupare permanentă pentru dez
voltarea zootehniei, creşterea ani
malelor este ocupaţie rentabilă — 
Un produs devine nerentabil în 
momentul în care pe piaţă apare un 
tfk produs, cu aceleaşi calităţi sau 
eu însuşiri superioare, la un preţ 
mai mic. Uzura morală, care deter
mină nerentabilitatea multor pro
duse industriale, în agricultură nu 
poate acţiona: încă nu a apărut un 
aliment mai complet decît laptele 
sau decît carnea! Teoretic, deci nu 
se poate vorbi de nerentabilitate în 
principiu în agricultură!. în  acest 
sector al economiei este nerentabilă

Sibiu?
doar obţinerea (într-un anumit mod, 
cu cheltuieli exagerate) unui pro
dus.

La o analiză atentă a elementelor 
preţului de cost al unor produse 
din zootehnie se observă că un pro
cent de peste 34,6 la sută din acesta 
este reprezentat de furaje. Deci o 
primă sursă de micşorare a preţu
lui de cost: producerea sau procu
rarea furajelor la un preţ cît mai 
scăzut. Practic, aici posibilităţile 
sínt nelimitate: în judeţul nostru 
există peste 115 000 hectare pajişti 
naturale, care po t produce mult 
mai multe fînuri, producţiile plan
telor furajere se pot mări conside
rabil. Cu toate acestea, în multe 
cooperative agricole de producţie nu 
numai că furajele se „produc“ ’ cu 
cheltuieli exagerate (să ne gîndim 
numai cum se „produce“ fînul care 
este cumpărat în primăvară !), dar 
animalele rabdă de foame.

în  condiţiile acestui an, proble
ma asigurării bazei furajere este de
osebit de pregnantă: în primul rînd, 
datorită necesităţii acute de a pune 
capăt stării de provizorat a secto
rului zootehnic, de a rentabiliza 
obţinerea tu tu ro r produselor ani
maliere şi, în al doilea rînd, dato
rită condiţiilor oarecum mai vitrege 
de obţinere a furajelor.

Mîndria crescătorilor de animale 
din judeţul Sibiu trebuie să renască. 
Nu se poate tolera la infinit situa
ţia precară a producţiei din zooteh
nia judeţului, aruneînd totul pe sea
ma „condiţiilor obiective“, argu
mente în care nu mai crede ni
meni. Este necesar ca în fiecare 
cooperativă agricolă de producţie 
organizaţiile de bază să analizeze cu 
un înalt simţ de răspundere starea 
efectivelor de animale, realizarea 
producţiei în zootehnie, sursele de 
asigurare a unei baze furajere com

plete şi variate, iar consiliile de 
conducere să aplice operativ măsu
rile stabilite pentru obţinerea revi
rimentului posibil şi aşteptat în 
creşterea animalelor. N u trebuie să 
stăm cu braţele încrucişate pentru 
ca nouă, celor care ' ne-am născut 
şi crescut aici, să ne demonstreze la 
concret oamenii din alte zone ale 
ţării că este posibilă obţinerea ren
tabilă a laptelui, a cărnii, a brînzei, 
a lînii şi a celorlalte produse ani
maliere.

Să fi apus oare definitiv faima 
crescătorilor de animale din jude
ţul Sibiu? Un asemenea fenomen nu 
este posibil. Pasivitatea şi somno
lenţa în care se complac unii lucră-
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Produse 
peste plan 
la export
Pentru întreprinderile judeţului 

Sibiu, cu obligaţii ia export, în
deplinirea şi depăşirea planului 
de livrare la termenele scadente 
înseamnă traducerea în fapt a 
hotărîrilor partidului şi guvernu
lui. Drept mărturie, s-au livrat 
peste plan produse în valoare de 
34 382 000 lei. Printre produsele 
livrate se numără: cherestea de 
fag, ţesături de bumbac, tricotaje 
şi alte produse.

nr. 17. Pentru luna aprilie, a.c. cele 
76 apartamente au plătit 1 075,50 
lei. Pe mai, 1 228 lei; pe iunie 
360 lei, iar pentru iulie 1030 lei. 
Am subliniat luna iunie deoarece 
ni se pare foarte curios cum de s-a 
consumat mai puţină apă într-o 
lună mai călduroasă decît cea pre-

A N C H ET A
C E TĂ Ţ E N EA S CA

cedentă şi cum se face că în luna 
următoare diferenţa este nici mai 
mult nici njai puţin decît d e . . .  
670 lei!!? Cetăţenii care locuiesc în 
acest bloc se întreabă, nu fără ui
mire, cum să înţeleagă aceste fluc
tuaţii. Ni se serveşte şi o explica
ţie „oficială“, din partea lucrători
lor întreprinderii comunale Sibiu. 
Căminele (aşa-zisele şachturi) care 
adăpostesc contoarele sínt mereu 
pline cu apă şi cititorii I.C.S. n-au 
putut să citească „ceasurile“. Au 
putut însă fără nici un efort să 
fixeze din imaginaţie nişte consu
muri care au dus la anomalia ci-

„ a s t m Ţ

U

I I R U O T E C A
S 1 B I

P R O L E T A R I D I N  T O A T E  Ţ Ă R IL E , U N I Ţ I -V A  I Rentabilizarea produselor este o 
sarcină facultativă pentru unele

comitete de direcţie?
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Prin Kurdistanul sălbaticSIBIU: PACEA: Prin Kurdistanul 
sălbatic (orele 9,00; 11,30; 14,00:
16,30; 19,00; 21,00); VICTORIA:
Domnişoarele din Rochefort (orele 
9,00; 11,00; 13,30; 16,00; 18,30;
21,00); TINERETULUI: Oscar 
(orele 10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 
18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Zoltán 
Kárpáty (orele 9,00; 11,15; 14,30; 
16,30; 19,00; 21,15); TINERETU
LUI: Praştia de aur (orele 10,00; 
16,30; 18,30; 20,30); UNIREA:
Cine a vrut s-o ucidă pe Jessie
(orele 16,00; 18,00 şi 20,00).

CISNADIE: POPULAR: Mamă 
ciudată (orele 11,00; 14,00; 16,00;
18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Blestemul ru
binului negru '(orele 10,00; 14,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
O lume nebună, nebună, nebună 
(orele 18,00 şi 21,00).

OCNA SIBIULUI: Dragostea unei 
blonde (orele 17,00 şi 19,00).

COPS A MICĂ: POPULAR:
Loana (orele 17,00 şi 19,00).

BAZNA-BĂI: Ultima noapte 
copilăriei (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Un taxi pentru Tobruk (orele 
17,C0; 19,00).

RADIO
Buletine de ştiri:: 5,00; 5,30;

9,00; 11,00 ;; 15,00; 18,00; 20,00 ;
24,00:; 1,00 ; 2,00 ; 4,00 (progra-
mul I); 7,30; 8,30; 10,00 ; 12,00 ;
18,55.; 0,55-- 1,00 (programul II).

Radiojurnale: 5,50; 13,30; 16,00; 
19,00; 22,00 (programul I); 14,00; 
17,00; 23,00 (programul II).

Emisiuni literare: 8,25 — Mo
ment poetic. Versuri de Constanţa 
Buzea din volumul ,,Norii“ ; 9,30 — 
Matineu literar; 15,15 — Meridiane; 
17,15 — Odă limbii române, 22,30
— Moment poetic. Poeme de Fir- 
dousi (programul I); 10,30 — Căr
ţile copilăriei. „Măria Sa, Puiul Pă
durii“, de Mihail Sadoveanu; 18,30
— Pagini antologice din creaţia 
scriitorilor noştri. Ion Slavici „Bu- 
dulea Taichii“ ; 19,30 — Consulta
ţie juridică (programul II).

Teatru radiofonic: 20,50 
Vreau să fiu nevasta ta comedie 
muzicală de Czimacek şi Semsey 
(programul II).

Muzică simfonică şi de operetă
10,10; 11,25; 15,05; 16,45; 18,40
21,00 (programul I) ; 8,35-; 9,00
9,25; 10,55; 12,10; 13,00; 13,20
14,08; 16,00; 17,50; 19,40; 22,25
23,07 (programul II).

Muzică uşoară şi de jazz: 8,30
9,05; 12,00 ; 13,20; 14,50; 15,30
19,30; 20,40; 22,20 ; 22,35; 23,00
0,os 5,00 (programul I); 7,39
lo,0 0 ; 11,30; 12,25; 15,00; 16,15
16,25; 18,50; 24,00 (programul II)

Muzică populară: 10,30; 12,30; 
14,00; 16,20; 18,20; 20,20 (progra
mul I); 7,00; 8,00; 11,15; 13,30; 
15,45; 19,00; 22,03 (programul II).

TELEVIZIUNE
10.00 Reportaj economic.
10.30 închiderea emisiunii de dimi

neaţă.
17.30 Pentru copii. „Ex-Terra ’68“.
18.00 Telecronica economică.
18.30 Curs de limba germană.
19.00 Club XX — emisiune pen

tru tineret.
19.30 Telejurnalul de seară.
19,50 Buletinul meteorologic. Pu

blicitate.

Stafiile din Cisnădie
La sfîrşit de săptămînă cisnă- 

dienii obişnuiau să meargă, în 
număr foarte mare, la lacul de 
lingă restaurantul „Măgura“. Aici 
se odihneau pe malul apei, se 
plimbau cu bărcile. Pînă acum 
cîţiva ani, cînd au dispărut băr
cile. Apoi, după cum spun unii 
cetăţeni, nişte lucrători de la fer
mă au avut grozava idee să spe
le butoaiele, în care avuseseră so
luţie pentru stropit pomii, în apa 
ce curgea în lac. A fost prăpăd. 
Toţi peştii au ieşit cu burta la 
soare.

A-Ctualmente, lacul se află în 
paragină. Cisnădienii nu se mai 
îndeamnă ca înainte să-l vizi
teze. Cei care ar trebui să-l în
grijească se tem să-l vadă. Cică 
umblă pe acolo nişte stafii şi 
ştime.

Da de unde?! Nu sínt decît 
propriile lor conştiinţe, care um
blă lela pe marginea lacului. Ii 
mustră că l-au lăsa t. . . baltă.

Cine este  tatăl 
Ioanei ?

Şeful biroului de reclamaţii din 
staţia C.F.R. Cluj ne sesizează că, 
în trenul nr. 321, s-a găsit o 
servietă în ziua de 7 iunie a.c. 
în ea se află un caiet. Jurnalul 
unui tată despre fiica sa; „însem
nări din viaţa Ioanei, de la 14 ia
nuarie 1968, pe care să le citim 
şi noi şi ea mai tîrziu“. Fericitul 
tată, după cum rezultă din ma
nuscris, bucuros cu atît mai mult 
cu cît Ioana are aceeaşi zi de 
naştere ca şi el, 13 iulie, poate că 
pierduse orice speranţă de a-şi 
regăsi însemnările. Să ia deci le
gătura cu staţia C.F.R. Cluj! Dar 
personal ş i . . .  rapid.

întrebarea lui Buluţiu
Tractoristul loan Buluţiu de la 

fabrica „Emailul roşu“ din Me
diaş, serios client al lui Bachus, 
s-a hotărît să se lase de bău
tură. Nu poate nici în ruptul c a -, 
pului să-şi explice cum a aflat 
miliţia, în urmă cu cîtva timp, 
că el conducea tractorul avînd 
1,95 la mie alcool în sînge, fapt 
pentru care a fost trimis în ju
decată. La drept vorbind, foarte 
simplu. Buluţiu luase în cabină 
doi încărcători, care au început 
să se bată. Cum treaba asta îl 
distra pe tractorist, i-a lăsat pî
nă la ultima repriză, cînd cel în
vins a fost abandonat în drum, 
bătut măr. De-aici li s-a luat ur
ma fugarilor. Şî totuşi Buluţiu se 
mai frămîntă şi acum: „Cum or 
fi aflat, domnule? !“

Rubrică redactată de
MARIN NIŢĂ

TIMPUL
Soarele răsare la 4 h şi 63 m şi 

apune la 19 h şi 50 m. Vreme* se 
menţine închisă şi umedă cu cerul 
mai mult acoperit. Temporar vor 
cădea precipitaţii slabe sub formă 
de ploaie. Vîntul va sufla slab, din 
sectorul nord-vestic. Minimele vor 
fi cuprinse între 6 şi 8 grade, iar 
maximele vor oscila între 17 ;i 
19 grade.

CINEMA

R entabilizarea p roduselor e s te  o sa rc in ă  
facu lta tivă  pen tru  unele com itete  de d irecţie
(Urmare din pag. I)

au dus la fabricarea produsului cu 
o pierdere de 598 000 lei.

în felul acesta se pot da încă 
suficiente exemple din care se des
prinde slaba preocupare a multof 
întreprinderi din judeţ pentru des
coperirea şi folosirea tu turor rezer
velor interne, pentru drămuirea

fiecărui consum de materiale, a fie
cărei cheltuieli în parte.

Comitetul judeţean de partid a 
analizat această situaţie şi a trasat 
sarcini concrete colectivelor de con
ducere din întreprinderi să-şi orien
teze activitatea în aşa fel încît pînă 
la sfîrşiţul anului aceste pierderi să 
fie lichidate. Mai mult, au fost 
date indicaţii şi asupra etapelor în

care, treptat, să se înlăture aceste 
neajunsuri ce diminuează frumoa
sele realizări obţinute în industria 
judeţului nostru. De exemplu, 50 la 
sută din pierderile înregistrate să 
se reducă în trimestrul III. Produ
sele nerentabile ale uzinei „Balanţa“ 
Sibiu să fie rentabilizate pînă la 
sfârşitul lunii iulie. Tot în iulie u r

mează să se înlăture pierderile la 
unul din cele două produse neren- 
tabiie ale uzinei „Carbosin“ Copşa 
Mică, două produse ale întreprin
derii de industrie locală Mediaş şi 
altele.

Rezerve în acest sens există. Ră- 
mîne doar ca fiecare comitet de 
direcţie să mobilizeze colectivele de 
muncă pe care le conduc, să acti
vizeze această acţiune de mare im
portanţă în ridicarea eficienţei eco
nomice a întreprinderilor, a căror 
efecte ne-atn propus să le popula
rizăm în continuare în paginile zia
rului nostru.

20,00 Interpreţi de muzică popu
lară.

20.15 Transfocator.
20,45 „Guantanamera". Seară de 

muzică, dans şi poezie cuba
neză.

21.15 Avanpremieră.
21,40 Télecinemateca: Harakiri — 

producţie a studiourilor ja
poneze.

23,20 Telejurnalul de noapte.
23,30 închiderea emisiunii.

CONCERTE
La clubul „Independenţa“ din Si

biu, orele 18,00 şi 20,00, formaţia
„Optimiştii“ prezintă un spectacol
de muzică uşoară.

MUZEE
Muzeul Brukenthal, Muzeul mu

nicipal Mediaş şi Muzeul orăşenesc 
Agnita. Program de vizitare: orele 
11—17.

Muzeul tehnicii populare din 
Dumbrava Sibiului. Vizitarea se 
poate face zilnic, în afară de luni, 
între orele 10—17, în grupuri anun
ţate prealabil sau constituite la faţa 
locului, la poarta dinspre grădina 
zoologică.

974  DE FAMILII 
RECLAMĂ!

(Urmare din pag. I)

Este suficient de clar! Tovarăşii 
Dimitrie Buta şi loan Raţiu, res
pectiv directorul şi inginerul şef al 
I.C.S. vor înţelege, desigur, cu uşu
rinţă, la ce anume ne gîndim cînd 
reproducem fidel acest dialog. Va 
ghici, sperăm, şi tovarăşul Ovidiu 
Muscă, şeful sectorului apă-canal, 
de la care aşteptăm un răspuns tot 
atît de limpede pe cît e apa care 
lipseşte deseori în acest cartier!

Aflăm, de asemenea, cu stupoare, 
că blocurile din noul cartier nu au 
montaţi hidranţi! Cu ce se va 
stinge în această situaţie — doamne 
fereşte! — un eventual incendiu?

Citim în două procese-verbale 
încheiate între comitetul de cartier 
şi şantierul 2 Construcţii nişte lu
cruri care ne-au pus de-a binelea 
pe ginduri. Şantierul 2 Construcţii 
Sibiu se angajează prin reprezen
tanţii săi să vireze în contul loca
tarilor, acestui cartier suma de 
6 500 lei pentru lunile iunie şi 
iulie. In luna aprilie încălzirea bu
cătăriilor i-a costat pe cetăţeni 
suma de 42 442,70 lei! S-au verifi
cat şi paraverificat toate contoa
rele. Pînă la urm ă suma a fost 
achitată. Locatarii au constatat însă 
că pentru nişte „probe tehnologice“ 
(aşa e menţionat în al doilea pro- 
ces-verbal!) şantierul a consumat 
din sursa calorică a cetăţenilor. 
Completăm noi sensul „probelor 
tehnologice“. S-au. uscat, vedeţi 
dumneavoastră, nişte pereţi exteri
ori la blocul nr. 13. Şantierul nu 
i-a anunţat pe cetăţeni de acest 
lucru şi n-ar fi făcut-o probabil 
pînă-i lumea, dacă nu ar fi obser
vat locatarii înşişi. Ne pare rău că 
sîntem puşi în situaţia să folosim 
termeni „tari“. Faptul nu credem că 
se poate califica altfel decît furt 
din portofelul locuitorilor acestui 
cartier şi nu vedem motivul pentru 
care n-au fost încă luate măsurile 
de rigoare. Ziarul nostru aşteaptă 
în orice caz un foarte argumentat 
răspuns din partea Grupului de şan
tiere nr. 2 construcţii Sibiu.

Revenim la blocul nr. 11 în 
preajma căruia se întîmplă cîteva 
lucruri de loc neglijabile. E aici un 
loc de parcare pentru autoturisme, 
care, de la o vreme, s-a transformat 
într-un bizar soi de autobază. Ca
mioane, remorci, dubiţe şi alte 
exemplare din gama complexă a 
autovehiculelor de tonaj şi-au găsit 
acolo locul de parcare. Cetăţenii au 
toate motivele să se considere de
ranjaţi noaptea şi dis-de-dimineaţă 
de zgomotul motoarelor, al portie
relor trîntite şi al „micilor repa
raţii curente“. Munca depusă de 
atîţia oameni pentru montarea co
rectă a bordurilor este redusă la 
zero de şoferii acestor masive mij
loace de transport care distrug tro 
tuarele. Este, după cîte ştim, inter
zisă parcarea vehiculelor aparţinînd 
unor întreprinderi în alte părţi de
cît în cele special destinate lor. De 
ce se închid cu atîta indulgenţă 
ochii? Ne gîndim că şi organul mu-

La noul centru stomatologic din Sibiu, inaugurat la sfîrşiţul 
lunii iunie a. c., utilat cu aparatură şi mobilier modern, au fost 
trataţi pînă în prezent un număr de 5 500 pacienţi. Zilnic, aici 
îşi desfăşoară munca 12 medici în două ture. Prezenta fotografie 
vă redă un aspect dintr-unul din cele 10 cabinete existente în 
care Dr. Ion Stanică, directorul centrului şi Dr. Rodica Demian 

sínt preocupaţi de un caz dificil

3 358 de locuitori ai cartierului sínt 
după ora 24 în imposibilitate de 
a comunica cu centrul medical al 
municipiului. Un singur telefon pu
blic pentru 974 de familii este, va 
recunoaşte oricine, ridicol de pu
ţin! Nici mu mai îndrăznim să po
menim de nelipsitele defecţiuni ale 
acestui post telefonic. (Notăm în 
paranteză şi deplorabilele maniere 
ale acelor locatari, care transformă 
acest aparat într-un fel de sac de 
box!).

Arătam cu alte prilejuri inadmi
sibila lipsă de orientare a tu turor 
acelor instituţii şi întreprinderi, 
care au uitat că în acest cartier 
trăiesc circa 1 000 de familii, ce au 
pentru nevoi cotidiene doar un 
chioşc de ziare şi reviste, un altul 
pentru ţigări, o modestă gheretă 
O.L.F. şi un neînchipuit de necores
punzător „magazin“ alimentar pla
sat într-o baracă. Se poate demon
stra, din păcate, aici că, totuşi, e 
valabilă afirmaţia acelor gospodine 
care pretind că aşteaptă o oră ca 
să le vină rîndul!

Numărul nemulţumirilor acestor 
970 de familii ar mai putea umple 
cîteva rînduri de ziar. Ne obligă 
spaţiul să ne limităm la cele enu
merate pînă aici. Cetăţenii noului 
cartier ni le-au prezentat foarte răs
picat. Ne facem şi noi ecoul celor 
3 358 de locatari, în dorinţa de a 
pune în mişcare potenţialul de ini
ţiativă al tu turor acelora care, une
ori. printre rînduri, au fost vizaţi 
în acest articol.

nicipal de miliţie ar trebui să a- 
corde o mai serioasă atenţie acestui 
fapt, în scopul respectării unor 
norme legale.

Vorbeam mai sus de jenantul obi
cei al I.C.S. de a nu anunţa din 
tiriip oprirea apei pentru efectuarea 
unor lucrări. Cum se descurcă gos
podinele acestui cartier în atari si
tuaţii? Ei bine, cu găleţi, butelii, 
oale şi damigene, un cartier întreg 
ia drumul spre strada Valea săpu
nului, în curtea unui cetăţean care 
are apă . . .  N i se pare că orice 
explicaţie a situaţiei care urmează 
e inutilă! Va găsi, fireşte, şi I.C.S. 
suficientă imaginaţie pentru a-şi 
forma un clişeu real a ceea ce se 
în tîm plă. . .  Am ruga pe această 
cale Consiliul popular municipal să 
explice comitetului de cvartal din 
ce circumscripţie electorală face 
parte acest nou cartier, deoarece 
nimeni din cei întrebaţi n-a fost 
capabil să precizeze măcar semnal
mentele vreunui deputat!

Am riscat o împotmolire în cei 
cel puţin zece centimetri de noroi 
lipicios care face legătura între 
blocurile 11 şi 12. In acesta din 
urmă funcţionează circumscripţia 
sanitară nr. 17. Necazurile sínt pre
zente şi aici. Lipsa oricărui mijloc 
de comunicaţie telefonică (cu ser
viciul salvării); o sală de aşteptare 
exagerat de mare, unde pacienţii 
aşteaptă în aburii pe care-i emană 
cutiile în care se fierb seringile; 
două cabinete de consultaţie pi
pernicite şi deci neîncăpătoare.

Cursuri pentru  
instructorii 

a rtistic i
Recent, la Şcoala populară de 

artă din Sibiu, s-au încheiat 
cursurile periodice pentru in
structorii artistici. La aceste 
cursuri au participat peste 50 
cadre didactice din judeţele Si
biu, Braşov şi Covasna. Instruc
torii artistici au fost instruiţi în 
secţiile de teatru, regie, coregra
fie ş.a.

Spre a ilustra capacitatea lor 
de asimilare şi dragostea pentru 
artă, cursanţii au susţinut un in
teresant program artistic cuprin- 
zînd dansuri din toate zonele 
folclorice româneşti, scenete, 
brigăzi artistice etc. Au dovedit, 
în felul acesta, posibilităţile lor 
de a conduce foimaţiile ar
tistice de amatori din localită
ţile unde funcţionează.

Li se cuvin! 
mulţumiri
(Urmare din pag. 11

maciu, îi surprinde noaptea pe Pe
tru Martin şi loan Roman după ce 
aceştia intraseră în incinta fabricii 
„Firul roşu“ şi sustraseră 20 kilogra
me aţă de bumbac (pescărească) în 
valoare de 1 300 lei. Materialul a fost 
predat conducerii fabricii, iar cei doi 
infractori predaţi organelor de mi
liţie.

„Astfel de cazuri avem multe — 
ne spunea tovarăşul loan Trif, di
rectorul Direcţiei judeţene de pază 
civilă contractuală. Oamenii noştri 
îşi îndeplinesc conştiincios îndatori
rile, iar organizaţiile socialiste au 
mare încredere în ei. La o şedinţă 
de analiză a muncii cu toţi paz
nicii, pe detaşamente, s-a scos în 
evidenţă că pînă la această dată 
lucrătorii din cadrul pazei civile 
contractuale au efectuat 213 con
statări de stări infracţionale sau ne
glijenţe în păstrarea avutului obştesc. 
Desigur, valoarea acestora (36 363 
lei) nu e mare, dar gîndiţi-vă. la 
ce sume mari s-ar fi ridicat pagube
le în avutul obştesc dacă aceste „con
statări“ n-ar fi fost făcute la timp“.

Din exemplele pe care tovarăşul 
Trif ni le-a relatat ne-am convins 
de conştiinciozitatea oamenilor săi. 
Aceştia sínt într-adevăr apărători ai 
avutului obştesc. Dumitru Sofilca l-a 
prins pe Mihai Cuatu care a furat 
un cazan de cupru de la Uzina me
canică Sibiu în valoare de 600 lei, 
iar Nicolae Bărăgan paznic la uzina 
„Independenţa“ nu s-a lăsat nici el 
mai prejos. Observîndu-1 pe Nicolae 
Pleşa, muncitor necalificat, că sustră- 
gea din întreprindere diferite scule 
de valoare l-a raportat la organele 
de miliţie şi în urma cercetărilor s-a 
constatat că furase scule în valoare 
de 1 190 lei. Colegul lor Ilie Tatu 
de la Uzina mecanică l-a prins şi 
el pe Vasile Cîmpeanu care a sus
tras materiale de construcţie în va
loare de 2 410 lei.

Şi-mi explic acum de ce tovară
şul Alexandru Rusu, şeful grupului 
de coordonare a şantierului între
prinderii de reparaţii auto de pe 
strada Sevastopol 12, ce se constru
ieşte acuma, a venit astăzi la Di
recţia de pază civilă contractuală. 
Reprezentant al unei viitoare organi
zaţii socialiste, chiar dacă doar acum 
încep lucrările de şantier, a venit 
totuşi să încheie contractul pentru a 
i se asigura pâza cu responsabilitate 
materială. Şi văzînd privirile lui Mi
hai Diaconescu, Vasile Piţigoi, 
Gheorghe Sofilcă, e imposibil să nu 
ai încrede în ei şi să nu-i stimezi. 
Spunînd acest lucru ne gîndim desi
gur şi la reacţia negativă faţă de 
paznici manifestată de către unii 
conducători de întreprinderi şi nu 
putem fi de acord cu aceştia. —

Apărarea avutului obştesc este la 
ora actuală o sarcină ce revine tu
turor oamenilor muncii. Faţă de de
lapidatori, faţă de răufăcători trebuie 
să se manifeste maximum de exigen
ţă. în  această acţiune, lucrătorilor de 
la paza civilă contractuală le revine 
un rol de prim plan. Şl nu este o 
muncă uşoară. In timp ce noi, după 
o zi de muncă venim acasă, ne odih
nim pentru a ne reface forţele, oa
menii aceştia ne veghează liniştea. 
Iată de ce acestor apărători ai avu
tului obştesc, li se cuvine mult res
pect . . .

Iprofil „REPUBLICA“ Sibiu
recrutează elevi absolvenţi a opt clase elementare 
pentru ucenicie la locul de muncă, în meseria de 
tîmplar. înscrierile se fac pînă la data de 31 august 
1968 la biroul personal al întreprinderii, din Sibiu 
str. Rîului nr. 23 telefon 13555.

P R O D U C E  Şl 
LIVREAZĂ PE BAZĂ

TEATRUL DE STAT Tg. MUREŞ 
— secţia maghiară —

prezintă vineri, 26 iulie 1968 ora 20, în sala 
Teatrului de stat din Sibiu, piesa în trei acte:

„Ml, FÉRFIAK" (Noi, bărbaţii)
de Méhes György

întreprinderea industriali 
a municipiului Sibiu

angajează urgent :
— tinichigii auto
— strungari
— frezori
— lăcătuşi
— muncitori polizatori
— tîmplari
— muncitori necalificaţi

Informaţii suplimentare la biroul personal al între
prinderii din Sibiu str. M. Kogălniceanu nr. 1

Importante cîştiguri
a c o r d a t e  de C.E.C.
TITULARILOR LIBRETELOR DE ECONOMII 
PENTRU CONSTRUIREA DE LOCUINŢE !

Titularii libretelor de economii pentru construirea 
de locuinţe sínt informaţi că tragerea la sorţi, pen
tru al doilea trimestru al anului, va avea loc în 
Capitală, la data de 29 iulie 1968.
Cu acest prilej Casa de Economii şi Consemnaţiuni 
va acorda cîştiguri cu valori de 45 000 lei, 30 000 
lei, 20 000 lei şi 15 000 lei.
Este important de reţinut că în afara cîştigurilor în 
bani, titularii libretelor de economii pentru constru
irea de locuinţe BENEFICIAZĂ şi de numeroase 
alte avantaje, printre care: garantarea de către stat 
a sumelor depuse, păstrarea secretului privind su
mele depunătorilor şi operaţiunile efectuate, scuti
rea de orice taxe de impozite şi taxe a depunători
lor şi cîştigurilor ş.a.

Vînd casă compusă din două camere, bucătărie, baie, pivniţă şi spălăto 
Sibiu str. Vînătorilor nr. 4.
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Să fi apus faima crescătorilor
de animale din judeţul Sibiu?

(Urmare din pag. I)

tori ai organelor agricole judeţene', 
unele consilii de conducere din 
C.A.P.-uri în privinţa dezvoltării 
sectorului zootehnic, trebuie, odată 
pentru totdeauna, aruncate peste 
bord. N u se poate face o agricul

tură modernă fără creşterea anima
lelor şi nu este posibilă creşterea 
raţională, rentabilă a animalelor fără 
rezolvarea ştiinţifică a problemelor 
legate de activitatea de selecţie şi 
ameliorare, permanentă a şeptelului, 
de asigurare a unei baze furajere 
variate şi complete.

Microzonarea speciilor şi a raselor 
de animale aşteaptă o soluţionare 

competentă
Datorită canalizării principalelor 

forţe ale specialiştilor, ale consilii
lor de conducere pentru rezolvarea 
problemelor de moment, prin adop
tarea unor soluţii de provizorat în 
dauna perspectivei, în multe coope
rative agricole de producţie s-a 
uitat de mult nobila strădanie de 
selecţie a animalelor. In goana per
petuă pentru realizarea „oricum“ a 
efectivelor planificate (din acest 
punct de vedere fetişizarea planu
lui anual de producţie atingînd pa
roxismul în concepţia, unor foşti 
lucrători ai consiliilor agricole ra
ionale), s-a pierdut mult din sim
ţul realităţii, planificîndu-se creşte
rea Simenthalului, de exemplu, aco
lo unde n-au crescut niciodată alt
ceva decît bivolii. Edificator în a- 
eeastă privinţă este cazul C.A.P. 
Cîrţişoara, unde în 1964 trebuia să 
se asigure hrana viţeilor de Siment- 
hal din laptele bivoliţelor, pentru 
că vacile, degenerate complet în 
condiţiile unei hrăniri pe bază de 
fin de Nardus stricta, nu dădeau 
mai m ult de un degetar de lapte 
la mulsoare.

Starea sub orice critică în care se 
găseau animalele ia ieşirea din iarnă 
în C.A.P.-urile din Gusu, Ludoş,

Biertan, Velţ, Şeica Mare, denotă 
că în aceste unităţi nu a fost găsită 
formula cea mai adecvată în creşte
rea animalelor. De aceea se impune 
ca organele agricole judeţene, în 
primul rînd Direcţia agricolă, să 
întreprindă o analiză temeinică a 
structurii efectivelor de animale din 
C.A.P.-uri, pe specii şi rase, să se 
pronunţe, cu responsabilitatea spe
cialistului, asupra structurii celei 
mai adecvate pentru fiecare unitate 
şi să stabilească sarcini precise de 
realizare a prevederilor în această 
privinţă. Este utilă, de asemenea, 
organizarea ştiinţifică a activităţii 
de selecţie şi de ameliorare în fie
care unitate, prin introducerea unor 
evidenţe mai precise, ca registre, 
fişe, etc. în privinţa documentări
lor de genealogia animalelor, pentru 
a crea condiţii de stabilire, în vi
itor, a pedigreelor reproducătorilor. 
Inginerii zootehnişti şi medicii' ve
terinari trebuie să iniţieze şi să 
ţină la zi aceste evidenţe de strictă 
specialitate, iar lucrătorii organelor 
agricole judeţene să sprijine efectiv, 
concret, această acţiune de o im
portanţă deosebită pentru redresa
rea situaţiei creşterii animalelor în 
judeţul Sibiu.

„Cenuşăreasa" ferenului agricol: 
pajiştea naturală!

N u există în zona noastră sufi
ciente nutreţuri pentru o producţie 
animalieră onorabilă? Este exclus 
acest lucru: puternica bază mate
rială de care dispun unităţile agri
cole socialiste ale judeţului asigură 
obţinerea, la un preţ de cost ex
érem de scăzut, a unor cantităţi 
„industriale“ de furaje. Principala 
sursă de furaje o constituie imensele 
şi incomplet — valorificatele supra
feţe de pajişti naturale. în  condiţiile 
unei producţii .normale de fîn şi de 
masă verde (2 000 şi respectiv 7 000 
kg la hectar), se constată că în ju
deţul Sibiu din pajiştile naturale se 
pot obţine anual peste 120 000 000 
U. N. şi peste 10 000 000 kg A. D. 
Dacă admitem că pentru o vacă în 
lactaţie sínt necesare cam 6 U. N. 
şi 300 gr A. D. pe zi pentru asi
gurarea funcţiunilor vitale şi cam 
4 U. N. şi 700 gr A. D. pe zi pen
tru  producerea a 10 litri lapte, teo
retic furajele obţinute de pe pajiş
tile naturale creează un excedent 
considerabil în balanţa furajeră a 
unităţilor agricole. Practic însă — 
întîlnim „foamea cronică“. Care să 
fie cauzele nepotrivirii socotelii de 
acasă cu cea . . .  din teren? în  pri
mul rînd, proasta gospodărire a 
furajelor. Datorită unei practici 
dăunătoare, risipa de furaje este la 
ea acasă în multe din unităţile noas
tre agricole. Discutam cu inginerul 
Erminiu Nicoară, directorul I.A.S. 
Agnita, despre gospodărirea furaje
lor. Dacă şi într-o unitate de stat 
s-a recunoscut că „se mai face, pe 
ici, pe colo, risipă“, nu trebuie să 
avem o imaginaţie grozavă pentru 
a ne închipui ce s-a petrecut în a- 
nul trecut la Şeica Mare, la Bier
tan, la Velţ, la Gusu, la Arpaşul de 
Jos, la Noul Român sau în multe 
alte cooperative de producţie, unde 
distribuirea furajelor se face. . .  cu 
furca şi cu braţul, cîntarul fiind un 
obiect „de lux“ în inventarul zoo
tehnic al acestor unităţi. Nu mai 
vorbim de faptul că din producţia 
fîneţelor naturale cel mult 40—50 
la sută ia drumul depozitelor 
C.A.P., res tu l. . dispărînd cu acte 
legale. în multe unităţi se practică 
în mod curent „tîrguiala“, la cîn- 
tar: „Cum să dau jos 100 kg fîn 
din car? Ce, curge singe dacă duc

acasă ceva mai mult?“ E drept, 
singe nu curge, dar astfel (şi nu nu
mai astfel) se scurg veniturile din 
zootehnie. în  al doilea rînd, o altă 
cauză a nepotrivirii „socotelii" o 
constituie producţia extrem de scă
zută de fîn şi de masă verde ce se 
obţine de pe pajiştile naturale. Dacă 
în trecutul nu prea îndepărtat pajiş
tea naturală era îngrijită şi îngrăşa
tă cu prioritate, acum aceasta a de- 
venit un fel de „cenuşăreasă“ a te
renului agricol: preocupările con
crete pentru producţia ei sínt spo
radice.

în  fiecare lună inginerii sínt obli
gaţi să încheie o situaţie: a execu
tării lucrărilor pe păşuni şi fineţe. 
Cum se execută acestea? La voia 
întîmplării! Să dăm cîteva exemple. 
Din situaţia pe aprilie a Direcţiei 
agricole judeţene reiese că pentru 
C.A.P.-uri s-a prevăzut a se ferti
liza o suprafaţă de . . .  7 652 hectare, 
adică nici 7 la sută din totalul pa
jiştilor. Tot de aici rezultă că s-au 
prevăzut lucrări de irigaţii p e . ..  
15 hectare de pajişte naturală în 
cele 86 C.A.P.-uri ale judeţului! în 
această privinţă există, realmente, 
trei situaţii paralele, care nu coincid: 
situaţia Direcţiei agricole judeţene 
(cea mai deficitară, pentru că nici 
măcar nu copiază realitatea), situa
ţia din teren (mult mai bogată de
cît cea de la Direcţie: numai în 
zona Arpaşul de Jos, se irigă prin 
inundare, peste 300 hectare fineţe 
naturale) şi situaţia de perspectivă, 
care aşteaptă să fie întocmită şi în 
cadrul căreia ar trebui să se pre
vadă minim 20 000 hectare pajişte 
naturală irigată! Specialiştii din ca
drul Direcţiei agricole şi a U.J.C.A.P. 
trebuie să dea soluţii eficiente de 
ridicare a producţiei de fîn şi de 
masă verde a pajiştilor naturale, 
pentru a- se asigura o exploatare 
raţională a fondului funciar şi pen
tru a lichida foamea cronică a efec
tivelor de animale. în acest sens or
goliu! fiecărui specialist este pus la 
grea încercare de situaţia precară a 
producţiilor fîneţelor şi păşunilor şi 
ar trebui să se vadă, o dată pentru 
totdeauna, că această situaţie este 
de natură să lezeze demnitatea şi 
mîndria de inginer sau medic vete
rinar.

Completarea bazei furajere nu e 
de loc un aspect complementar

în condiţiile anului acesta tre
buie folosite raţional toate sursele 
de furaje. In primul rînd se im
pune a fi tratate cu atenţie deose
bită, şi, bineînţeles, cu procedee 
moderne de pregătire a furajelor, 
paiele de orz,, grîu şi ovăz. Numai 
cele 86 C.A.P.-uri au cultivat, anul 
acesta, 32 398 hectare cu grîu, 
6 080 hectare cu orz şi 1 614 hec
tare cu ovăz. Se va obţine deci ö 
producţie de peste 60 000 tone paie. 
Acest nutreţ grosier, dacă este pre
parat după sfatul specialiştilor şi 
aplicat raţional în alimentaţia ani
malelor, poate fi de un real folos 
producţiei zootehnice. Asupra pro

blemei cultivării porumbului după 
orz sau după grîu s-a revenit în 
ziarul nostru de cîteva ori. Men
ţionăm, cu acest prilej, că multe 
unităţi agricole socialiste nu-şi cu
nosc planul de culturi duble. Din 
lipsa de preocupare a organelor 
agricole judeţene aceste sarcini nu 
au ajuns la timp la cunoştinţa con
ducerilor cooperativelor.. Cele 8 000 
hectare de culturi duble pot asi
gura peste 80 000 tone masă verde, 
din care se pot produce peste 
20 000 hectolitri de lapte de vacă. 
Aceste valori pot fi mult diminuate 
sau complet pierdute dacă nu se 
întreprind măsuri energice pentru

realizarea planului de însămînţări 
ale culturilor duble. Nici coletele 
de sfeclă nu trebuie să fie pierdute 
din vedere pentru completarea ba
zei furajere. în cooperativele agri
cole de producţie se vor produce 
anul acesta peste 30 000 tone de 
colete de sfeclă, care pot fi însi- 
lozate în amestec cu pleavă sau cu 
trestie, rogozuri — alte surse de 
furajare care trebuie valorificate 
din plin. Bogăţiile fondului silvic 
pot fi, de asemenea, folosite cu suc
ces în hrana animalelor. Jirul, 
ghinda, se caracterizează printr-un 
conţinut mare de hidraţi de carbon

şi cantităţi mici de proteine. Date 
în stare crudă, valoarea lor nutri
tivă este mică. Prin decojire şi us
care se pot conserva pentru iarnă, 
iar valoarea lor nutritivă se ridică 
pînă la 1,25 U.N. pentru 1 kg de 
nutreţ. Fructele menţionate, mai 
ales cele de stejar, conţin substanţe 
taninoase, sínt vîscoase, au un gust 
amărui şi o acţiune constipantă. 
Pentru remedierea acestor defici
enţe trebuie să se dea în alimen
taţie împreună cu nutreţuri mai 
dulci şi cu acţiune laxativă, cum 
sínt: rădăcinoasele, melasa, tăiţei de 
sfeclă etc.

Am făcut fotul pentru asigurarea 
bazei furajere?

In acest sens, în primul rînd se 
impune o constatare: plantele fu
rajere cultivate ocupă o suprafaţă 
mult prea mică faţă de necesarul 
de furaje. Cu 1 677 hectare porumb 
siloz şi 1 244 hectare sparcetă, la 
un efectiv de aproape 20 000 vaci 
cu lapte şi 80 000 oi — trebuie să 
recunoaştem că nu se poate face 
prea mare lucru. Deci o restructu
rare a suprafeţelor de teren arabil 
sub cultură se impune încă din 
anuj în curs. Acest aspect, al solu
ţionării problemelor legate de baza 
furajeră trebuie să stea în atenţia 
organelor agricole judeţene. în al 
doilea rînd, se constată că recolta
rea şi depozitarea furajelor exis
tente sínt lucrări mult rămase în 
urmă: din 65 864 hectare fineţe na
turale s-au recoltat numai 39 663 
hectare. în C.A.P.-urile din Arpaşul 
de Jos, Cîrţişoara, Bazna, Blăjel, 
Boian, Buia, Chirpăr, Dîrlos, Mică- 
sasa, Mihailen!, Noul Român, Ocna 
Sibiului, Presaca, Slimnic, Şoroştin 
pe mari suprafeţe fîneţele naturale 
se usucă necosite, depreciindu-se ca
litativ şi diminuîndu-se considera- 
rabil cantitativ. Şi aceasta — în 
momentul în care nici una din con
ducerile unităţilor respective nu 
poate afirma că are baza furajeră 
asigurată. Nici celelalte plante de 
nutreţ nu se bucură de mai multă 
atenţie din partea unor specialişti 
sau preşedinţi de C.A.P. Culturile 
furajere, ca şi pajiştile, sínt un fel 
de cenuşăreasă a planului de cul
tură: întreţinerea lor se face „prin
tre picături“, recoltarea şi depozi

tarea furajelor sínt efectuate numai 
de dragul de a se raporta termi
narea acestor lucrări. In aceste con
diţii este şi normal ca nutreţurile 
necesare să nu fie asigurate. Nu am 
vorbit nimic despre producerea 
concentratelor din cauză că, deşi 
zona noastră nu este eminamente 
cerealieră, totuşi brigadierii zooteh
nici nu se plîng de lipsa concen
tratelor. Din contră, baza furajeră 
reclamă lipsa suculentelor, nutre
ţuri cu o influenţă hotărîtoare în 
producţia de lapte. De aceea se im
pune ca încă de la întocmirea pla
nurilor anuale de producţie în coo
perativele agricole să se dea o so
luţionare competentă problemelor 
legate de baza furajeră, prin core
larea mai realistă a planului de cul
tură cu necesităţile de asigurare a 
bazei furajere. De asemenea, tre
buie amplificată, la nivelul cerinţe
lor actuale, acţiunea de îmbunătă
ţire a paiiştelor naturale. Este de 
domeniul absurdului irigarea unei 
suprafeţe de 15 hectare din 108 G00 
hectare, cît ocupă pajiştile naturale 
în cele 86 C.A.P.-uri ale judeţului! 
Extinderea irigaţiilor, aplicarea sis
tematică a îngrăşămintelor naturale 
şi chimice, corectarea acidităţii so
lurilor de sub pajişti, combaterea 
eroziunii, îmbunătăţirea compoziţiei 
floristice a pajiştilor — sínt cîteva 
acţiuni cărora în viitorul foarte a- 
propiat trebuie să li se găsească o 
soluţionare cu caracter definitiv, 
pentru a se măn producţia ,de fu
raje, pentru a se îmbunătăţi călită 
tiv structura bazei furajere.

Care sînf perspectivele?
înainte de a arunca o privire în 

viitor, întotdeauna trebuie să scru
tăm cu atenţie trecutul. Ciobanii 
din Mărginimea Sibiului produceau 
brînzeturi care făceau onorabilă 
concurenţă productelor similare o- 
landeze. Oameni din părţile locu
lui, de meserie crescători de ani
male, au fondat şi condus adevă
rate trusturi de alimentaţie în Ro
mânia, Ungaria şi chiar în America. 
Aceste aspecte vorbesc ele însele 
despre hărnicia şi priceperea cres
cătorilor de animale din zona Si
biului. în condiţiile actuale de or
ganizare a producţiei şi a muncii 
în agricultură, rezultatele ce se pot 
obţine pot fi cu mult mai valo
roase. D intr-o discuţie avută cu to
varăşul Costin Felegean, preşedin
tele U.J.C.A.P. Sibiu, s-a desprins 
un aspect esenţial: condiţiile ofe
rite de zona în care trăim nu sínt 
fructificate din plin. Interlocutorul 
nostru mărturisea că vede redresa
rea actualei situaţii, cu totul nesa
tisfăcătoare a zootehniei în C.A.P.- 
urile judeţului, în două etape: întîi, 
faza iminentă, a scoaterii efectivelor 
din iarnă şi apoi — în viitor, prin 
restructurarea planurilor de cultură 
(extinderea culturilor furajere valo
roase, ca lucerna, sfecla furajeră, 
guliile furajere, în detrimentul tr i
foiului sau al porumbului pentru 
siloz, care de fapt e numai masă 
verde) prin' intensificarea acţiunilor 
de îmbunătăţire a pajiştilor natu
rale, prin mărirea aportului pe care 
trebuie să şi-l aducă specialistul 
zootehnist la locul producţiei. Pre
şedintele U.J.C.A.P. a subliniat că 
nu trebuie sub nici o formă pier
dută perspectiva, în munca pentru 
asigurarea bazei furajere a anului 
acesta.

Bineînţeles, se pune şi în judeţul 
Sibiu problema creşterii intensive a 
animalelor, în scopul realizării unor 
producţii superioare cu cheltuieli 
cît mai reduse. Intensificarea pro
ducţiei animaliere atrage după sine 
o scrie de probleme noi, care nu 
existau în condiţiile folosirii meto
delor vechi, tradiţionale ale creşterii 
animalelor. în  contextul industria
lizării producţiei animaliere se im
pune o furajare raţională, ştiinţi
fică, dat fiind că rezistenţa orga
nismului animal la boli scade. O 
astfel de hrănire se poate realiza 
numai pe baze moderne, ştiinţifice, 
ale industriei producătoare de nu- 

. treţuri combinate, fundamentată pe 
cercetările din domeniul biochimie!, 
fiziologiei, bacteriologici, endocrino
logiei etc. în aceste condiţii nu va 
mai fi de domeniul fantasticului 
pentru cooperativele agricole de 
producţie realizarea unor producţii 
de 4—5 000 litri lapte anual pe cap 
de vacă furajată.

Pentru a se ajunge aici trebuie 
să se investească iniţiativă valoroasă 
şi eforturi susţinute. Principalul în 
acţiunea de redresare a situaţiei 
zootehniei în judeţul Sibiu este ca 
organizaţiile de partid să analizeze 
cu to t simţul de răspundere modul 
de organizare a producţiei şi a 
muncii în creşterea animalelor, con
siliile de conducere să se ocupe cu 
mai multă perseverenţă de aplicarea 
măsurilor stabilite. Se va mări ast
fel substanţial contribuţia zooteh
niei la obţinerea veniturilor bă
neşti în C.A.P., la satisfacerea ce
rinţelor economiei naţionale de pro
duse animaliere, iar faima crescă
torilor de animale din zona Si
biului va renaşte şi va fi amplifi
cată la nivelul coordonatelor con
temporaneităţii.
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în  parchetul de exploatare Pologaş-Valea Stînei se amenajează în prezent 

un drum nou, lung de 5 km.
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„ l i i c i ,  e u  f a c  
l e g e a ! 46...

în cursa Sibiu — Cisnădie, în 
ziua de 12 a.c. era şoferul Pă- 
traşcu, taxatoarea Victoria Pin- 
tea, eu şi încă vreo 50 de pa
sageri.

în  staţia Şelimbăr, lume multă 
dă să intre în maşina deja su
praaglomerată.

Aurelia Hălălai, salariată la 
magazinul „Universal“ din Cis
nădie, cu copilul în braţe, în vir
tutea legilor de protecţie a ma
mei şi copilului, vrea să urce 
pe' uşa din faţă. Taxatoarea se

N O T E
opune. Un grup de pasageri ia 
atitudine. Taxatoarea ripostează 
violent:

— Aici eu fac legea, şi urci 
pe unde spun eu —- i se adre
sează grosolan femeii cu copilul.

Asta nu-i decît una din şica
nele cauzate de personalul de 
bord al curselor T.A. Sibiu. în 
aceeaşi zi, în oră de vîrf, şoferul 
aceleaşi maşini pleacă în cursă 
cu 20 litri de benzină şi opreşte 
de două ori pentru alimentare, 
cu maşina încărcată cu 50—60 
pasageri la staţiile de alimentare 
unde mai aşteaptă 8— 10 maşini, 
întrebat de ce pleacă în cursă 
nealimentat cu benzină, şoferul 
răspunde: „Păi dacă nu are mai 
multă“. Dar gestionarul de la 
benzină dezminte prompt şi ca
tegoric afirmaţia şoferului.

Ce fac organele de control? 
Nu cumva fac „legi" în loc 
să le respecte pe cele în vigoare?

DOINA SÄLÄJANU

Simpozionul -  urmat de filme 
documentare -  o formă educativă

complexă
Ca în oricare domeniu de activi

tate şi în munca culturală de masă 
au Joo căuţări febrile, pentru în
noirea formelor, perfecţionarea a- 
cestora, urmărindu-se satisfacerea 
mai deplină a cerinţelor spirituale 
ale omului contemporan.

In întîlnirile periodice cu activul 
Casei de cultură din Dumbrăveni 
am pus în centrul dezbaterilor a- 
ceastă latură, de conţinut, a muncii 
noastre. în elaborarea planurilor de 
muncă ne orientăm după hotărîrile 
luate de către Comitetul orăşenesc 
de partid cu ocazia analizei muncii 
culturale de masă. în activitatea 
noastră ţinem cont în primul rînd 
de necesitatea diferenţierii muncii, 
în funcţie de toate categoriile de 
oameni din localitate.

Doresc să abordez aici o singură 
latură a muncii casei de cultură — 
organizarea unor manifestări com
plexe pe tema educaţiei ateist-ştiin- 
ţifice a oamenilor.

Din experienţa anilor trecuţi am 
ajuns la concluzia că simplele con
ferinţe pe această temă nu mai sa
tisfac exigenţele auditoriului nbstru. 
El aşteaptă de la noi forme edur 
cative noi, superioare, evoluate, care 
să-i capteze interesul, să-l cuce
rească.

După un studiu atent am elaborat 
un ciclu de simpozioane pe tema 
„Să ne cunoaştem planeta — mate
ria şi evoluţia ei“ eşalonat pe o 
perioadă de doi ani. O dezbatere 
competentă, sub forma acestui serial 
cerea o documentare temeinică din 
presa de specialitate. De multe ori 
noi, activiştii pulturali, avem la în- 
dcmînă astfel de izvoare de docu
mentare, pe care, din comoditate, 
nu le consultăm, nu le folosim în 
mod creator. Aş aminti doar îndru
mătorul cultural care înmănun- 
chiază experienţa bună a celor mai 
active aşezăminte culturale din ţară. 
Din această publicaţie noi am ales 
materialul documentar necesar orga
nizării ciclului de simpozioane.

Pînă în prezent din acest ciclu

mare am reuşit să ţinem un număr 
de 14 teme, audiate de peste 2 245 
locuitori ai Dumbrăveniului, ceea 
ce confirmă popularitatea acestui 
gen de manifestări educative. în 
cadrul acestor acţiuni am căutat să 
dezbatem o serie de teme ca: „Pă- 
mîntul, ca leagăn al vieţii“, „Istoria 
pămîntului“, „Evoluţia vieţuitoare
lor pe păm înt“, „Cele mai vechi 
urme ale omului de pe teritoriul 
patriei noastre“ şi altele. Aceste 
teme, fiind legate organic, au vizat 
principalele ipoteze ale formării şi 
evoluţiei pămîntului, evoluţia con
cepţiilor despre originea vieţii pe 
pămînt, locul planetei noastre în sis
temul solar, posibilitatea vieţii pe 
alte planete. De asemenea, unele 
teme au abordat probleme legate 
de conbepţii actuale despre eredi
tatea şi variabilitatea animalelor şi 
a plantelor, realizări obţinute în 
ţara noastră în domeniul cercetării 
biologice, al practicii de îmbună
tăţire a soiurilor de plante şi a 
raselor de animale.

Ţinuta ştiinţifică a acestor simpo
zioane, care s-au ţinut şi se vor ţine 
în continuare, este asigurată de un 
grup de intelectuali din localitate, 
cu prestigiu: şi autoritate, ca profe
sorii Martin Zakel, Radu Tempea- 
nu, Viorel Tirziman, Oltea Stănescu, 
Ion Popescu, care sínt cele mai pa
sionate cadre de specialitate, prin 
mijlocirea cărora am reuşit să facem 
din aceste simpozioane o formă edu
cativă complexă, de mare populari
tate.

Dincolo de faptul că aceşti inte
lectuali se pregătesc cu răspundere 
pentru fiecare noua ediţie a simpo
zionului ,utilizînd un limbaj ales, 
accesibil, ei folosesc în susţinerea 
temelor respective un bogat mate
rial documentar şi intuitiv, procu
rat de noi. Sínt utilizate nu numai 
planşele şi materialele de laborator, 
dar şi expoziţia volantă „Originea 
omului“ şi mai ales filmele docu
mentare „înainte de apariţia omului“, 
„Evoluţia vieţuitoarelor sub influenţa

mediului înconjurător“, „Mişcarea 
scoarţei pămîntului“, „Locul nostru 
în univers“, „Noi şi soarele“ etc., 
procurate cu sprijinul întreprinderii 
cinematografice Braşov 

Fireşte, organizarea acestui ciclu 
de simpozioane — paralel cu acti
vitatea de ansamblu a casei de cul
tură — nu este un lucru uşor. Sínt 
greutăţi inerente, bătaie de cap în 
special pentru procurarea filmelor 
documentare, în planificarea zilelor 
şi orelor celor mai potrivite, în so
licitarea sprijinului organizaţiilor de 
masă şi obşteşti, în asigurarea unei 
frecvenţe de auditoriu cît mai bune.. 
Din practica noastră am ajuns la 
convingerea că numai cu sprijinul 
unui activ lărgit al casei de cultură 
poţi să acţionezi cu sorţi de iz- 
bîndă.

LAURENŢIU KOVÁCS
director al Casei de cultură a 

oraşului Dumbrăveni

mmmmm

Din viaţa organiza
ţiilor U.T.C,
f i  v  I v  yiSapfamma
fierului vechi

în organizaţiile U.T.C. de pe 
raza municipiului Sibiu se depun, 
în această săptămînă, eforturi 
deosebite pentru colectarea şi pre
darea metalelor vechi. Pentru 
început tinerii de la întreprinde 
rile „Independenţa“, „Flamura ro
şie“, „Electromontaj“, au predat 
deja 10 000 kg fier vechi.

Poezie şi proză
Concursul literar organizat de 

Comitetul municipal al U.T.C 
Sibiu s-a încheiat Premiul I l-au 
obţinut Carmen Pohoaţă şi Ma
riana Ban, premiul II, Marga
reta Geisel şi Florin Mihăilescu 
iar premiul III loan Cirian Au 
mai fost acordate o serie de men 
ţiuni.

Olimpiadă
Consiliul local al sindicatelor 

în colaborare cu Comitetul mu 
nicipal al U.T.C. Sibiu organi 
zează cu tineretul o întrecere 
sportivă dotată cu „Cupa 23 Au 
gust“. Tinerii se vor întrece la 
disciplinele: volei, handbal (fete 
şi băieţi) şi fotba*

Printre străzile bine întreţinute ale oraşului Sibiu se numără şi strada „Şcoala de înot“ Foto: Fr. NUSS

i.
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a c t u a l i t a t e a  in t e r n a ţ io n a lă
ssk h

CAIRO 23 (Agerpres). — La 23 
Iulie, în  c lăd irea  U n iv e rs ită ţii din 
Cairo ş i-a  deschis lu c ră rile  p rim ul 
Congres N aţional al U niun ii Socia
lis te  A rabe (U.S.A.).

M ahm ud Fawzi, p reşed in te le  Co
m ite tu lu i p e n tru  o rg an izarea  ale-

Dezbaterile 
din Comitetul 
pentru 
dezarmare

GENEVA 23 (Agerpres). — In şe
dinţa de marţi a Comitetului celor 13 
state pentru dezarmare a luat cuvîn- 
tal delegatul R. P. Bulgaria, K. Hris- 
tev , care a relevat faptul că Tratatul 
de neproliferare a armelor nucleare, 
elaborat în cursul sesiunii precedente 
a Comitetului, „creează, fără îndoială, 
un climat favorabil negocierilor ulte
rioare privind problemele dezarmării".

Delegatul bulgar a arătat că pro
blema crucială în prezent este cea 
privind eliminarea pericolului unui 
război nuclear. „Sîntem de părere, a 
spus el, că pentru realizarea acestui 
lucru, dintre problemele pe care ur
mează să le dezbată Comitetul, să se 
dea prioritate interzicerii folosirii ar
melor nucleare“.

In continuare, delegatul Suediei, 
d-na Alva Myrdal, a propus Comite
tului celor 18 un plan de discuţii în 
cinci puncte, care să cuprindă urmă
toarele : interzicerea atotcuprinzătoare 
a experienţelor nucleare ; încetarea 
producţiei de materiale fisionabile in 
•copuri militare ; interzicerea fabrică
rii de arme chimice şi biologice ; de
militarizarea fundului mărilor ; înfiin
ţarea unui organism internaţional care 
«ă coordoneze şi să aprobe efectua
rea de explozii atomice paşnice.

Apoi a luat cuvintul delegatul
R. S, Cehoslovace, Tomas Lahoda, 
care a trecut în revistă avantajele 
r.m le reprezintă semnarea acordului
de neproliferare a armelor nucleare.
El a arătat că, pentru tara sa, semna
rea acestui acord de către R. F. a Ger
maniei ar constitui un însemnat pas 
spre garantarea securităţii Europei
centrale.

g e rilo r din cad ru l U.S.A., a ro stit 
o scu rtă  cu v în ta re  în  care a che
m at pe  to ţi m em brii U niunii, în 
treg u l popor să depună efo rtu ri 
susţinu te  în vederea  lich idării în 
tim pul cel m ai scu rt a u rm ărilo r 
ev en im en telo r d in  lu n a  iunie 1967.

In  con tinuare , delegaţii la Con
gres au  ales pe  G am al Abdel Nas
ser, p reşed in te  al U niunii Socialiste 
A rabe

In  şed in ţa  de după-am iază a zilei 
de 23 iulie, p reşed in te le  G am al A b
del N asser a ţin u t o am plă cuv în
tare.

★
Cu p rile ju l desch iderii lu c ră rilo r 

C ongresului N aţional al U niunii 
Socialiste A rabe, C om itetu l C entral 
al P a rtid u lu i C om unist R om ân a 
ad resa t o te leg ram ă  p rin  care  u- 
rează  succes în  d esfăşu rarea  lu 
c ră rilo r  congresului, în  ac tiv ita tea  
consacrată  p rom ovării in te rese lo r 
fundam en ta le  ale  poporu lu i m unci
to r din R.A.U., lu p te i îm po triva  
colonialism ului şi neocolonialism u- 
lui. triu m fu lu i id ea lu rilo r de lib e r
tate , dem ocraţie  şi p rog res social. 
S în tem  în cred in ţa ţi, se a ra tă  în  
telegram ă, că re la ţiile  p rie teneşti 
d in tre  p a rtid e le  Şi popoarele noas
tre  se vo r dezvolta continuu în  in 
te resu l am belor n o astre  ţă ri, al cau
zei păcii şi cooperării in te rn a ţio 
nale.

ÎNCREDERE DEPLINA ÎN 
CONDUCEREA CEHOSLOVACIEI

Şedinţa Prezidiului C. C. al Frontului 
Naţional Slovac

BRATISLAVA 23 (Agerpres). — 
L a B ra tis lav a  a  av u t loc o şedin ţă  
a P rez id iu lu i C.C. al F ro n tu lu i N a
tiona l Slovac. In  com unicatu l dat 
p u b lic ită ţii se sub lin iază  că ac tu a 
lu l proces social care  se desfăşoa
ră  în S lovacia a re  un  p u tern ic  ca
ra c te r  socialist, dem ocratic  şi p ro 
g resist şi corespunde m u ltila tera l 
in te rese lo r şi n ăzu in ţe lo r poporu
lui. A cest lu cru  este co nfirm at de 
n um eroase le  dec lara ţii şi rezolu ţii 
care  sp rijin ă  fă ră  reze rv ă  poziţia 
P rez id iu lu i C.C. al P.C. din Ceho
slovacia şi h o tă rîr ile  C.C. a l P.C.C. 
în  leg ă tu ră  cu scrisoarea  celor cinci 
p a r tid e  com uniste şi m uncitoreşti.

P rez id iu l C.C. al F ro n tu lu i Na
ţio n a l Slovac, se a ra tă  în com uni
cat, a co nsta ta t că oam enii m uncii 
din S lovacia au  ex p rim at în cred e

rea  deplină în  eonducerea Ceho
slovaciei şi o sp rijin ă  în  a titu d i
nea ei p rin c ip ia lă  şi ch ibzu ită  în  
îndep lin irea  sa rc in ilo r isto rice  le 
gate de continua dezvoltare  socia
listă  a v ie ţii contem porane şi v ii
to ru l ţării.

P rez id iu l C.C. al F ro n tu lu i N a
ţional Slovac cheam ă pe m em brii 
tu tu ro r p a rtid e lo r po litice  şi orga
nizaţiile  F ro n tu lu i N aţional Slovac 
ca, în sp iritu l u n ită ţii  şi coeziunii, 
să in tensifice  e fo rtu rile  în  vede
rea  în d ep lin irii p rog ram ulu i de ac
ţiune  a l P.C. din Cehoslovacia şi 
în  sp iritu l in te rn a ţio n alism u lu i p ro 
le ta r, să în tă rească  re la ţiile  de 
p rie ten ie  cu popoarele  f ră ţe ş ti ale 
U niunii Sovietice şi ale celorla lte  
ţă ri socialiste.

PR AGA P r o ie c tu l d ir e c t iv e lo r  
e c o n o m ic e  p e  1 9 6 9

PRAG A 23 (Agerpres). — în tr-o  
şedin ţă a Consiliului Economic a fost 
dezbătu t proiectul d irectivelor econo
m ice pe 1969 care urm ează să fie su
pus in  curînd guvernului cehoslovac.

D irectivele prevăd continuarea d i
nam icii re lativ  rapide la nivelul r i t

m urilor din acest an, urm ărindu-se 
to todată reducerea consum ului de m a
teriale. Se subliniază ca o cerinţă 
im portantă pentru  anul v iitor necesi
ta tea  ridicării,, eficienţei în dom eniul 
producţiei, sporirea liv ră rilo r a tît pe 
p iaţa internă, c ît şi pentru  export.

\N G L IA  — La 
Londra au a- 
vut loc recent 
puternice de
monstraţii anti- 
americane, ma
nifestanţii ex- 
primîndu-şi so
lidaritatea cu 
Frontul Naţio
nal de Elibera
re din Vietna
mul de Sud.

Pentru promouarea 
de relaţii economice 
cu ţările socialiste

LIMA 23 (Agerpres). — „Cred 
intr-adevăr eă progresul în dez
voltarea relaţiilor economice din
tre America Latină, inclusiv 
Peru, şi ţările socialiste, repre
zintă un factor nou şi semnifica
tiv pentru prosperitatea popoare
lor noastre, care va asigura con
diţii mai bune în promovarea re
laţiilor economice internationale 
pe termen lung“, a declarat Os- 
valdo Hercelles, prim-ministru al 
Republicii Peru, într-un interviu 
acordat agenţiei Taniug.

Referindu-se la politica externă 
a guvernului Peruvian, premierul 
a ară ta t că ţara sa „se pronunţă 
cu ferm itate în favoarea prinei- 
piului neintervenţiei“. „Noi res
pectăm ideile şi convingerile, sis
temele politice şi economice care 
diferă de cele ale noastre“, a de
clarat Hercelles.

Cu prilejul sărbătorii naţionale 
a R.P. Polone

Recepţia oferită 
de Jozef Cyrankiewicz

VARŞO VIA 23 (Agerpres). — 
Cu prilejul sărbătorii naţionale a 
R. P. Polone — cea de-a 24-a a- 
niversare a eliberării patriei de 
sub jugul fascist — preşedintele 
Consiliului de Miniştri, Jozef 
Cyrankiewicz, a oferit o recep 
ţie

Au participat W ladyslaw Go- 
mulka, prim-secretar al C.C. al 
P.M.V.P., Marian Spychalski, 
preşedintele Consiliului de Stat, 
şi alţi conducători de partid şi 
de stat ai R P. Polone.

A u fost, de asemenea, prezenţi 
membrii corpului diplomatic.

Jozef Cyrankiewicz a rostit un 
toast relevînd importanţa zilei 
de 22 iulie pentru istoria popo
rului polonez. In cei 24 de ani 
care s-au scurs de la eliberarea 
ţării, a arătat el, poporul polo

nez, sub conducerea partidului, a 
transformat ţara intr-un stat mo
dern, cu un ritm  dinamic de dez
voltare.

El a felicitat apoi cu acest pri
lej clasa muncitoare, ţărănimea, 
intelectualitatea pentru, realiză
rile obţinute şi le-a urat succese 
în munca de consolidare a pute
rii materiale şi morale a poporu
lui, pentru dezvoltarea continuă 
a ţării.

In întreaga ţară s-au desfăşu
rat, de asemenea, manifestări 
culturale şi serbări populare cu 
prilejul sărbătorii, naţionale.

Couve de Murville despre 
politica internă şi externă  

a Franţei
PARIS 23 (Agerpres). — Pre

mierul Couve de Murville a ară
tat, în cadrul unei conferinţe de 
presă, că atît în politica Franţei 
faţă de N.A.T.O., cît şi în politica 
sa monetară internaţională, nu 
întrevede „nici un motiv pentru 
care guvebnul francez ar proceda 
la vreo modificare“. El şi-a ex
primat cu acelaşi prilej părerea 
că deficiturile bugetar şi comer
cial ale Franţei vor continua 
încă o perioadă de 18 luni. Pen
tru redresarea situaţiei economi
ce, a adăugat Couve de Murville, 
„vor fi necesare noi măsuri teh
nice“. El a respins totodată ideea 
unei devalorizări a francului, a- 
rătînd că aceasta „nu ar cores
punde interesului general“.

Intr-un interviu acordat revis
tei „Paris Match“, Couve de Mur
ville a reafirm at politica externă 
a Franţei, bazată pe principiul 
„stabilirii de bun'e relaţii între 
toate ţările europene, indiferent 
de sistemul lor politic. Aceasta 
este calea pe care trebuie să per
sistăm“. Răspunzînd la întrebări

privind politiea internă, premie
rul francez a ară ta t că controlul 
asupra schimburilor de devize a 
fost instituit în luna mai ca o 
măsură de circumstanţă, urmînd 
să fie înlăturat din momentul în 
care nu va mai fi necesar. El a 
precizat totodată, că, ţinînd sea
ma de actuala situaţie economică 
şi financiară a Franţei, „este e- 
vident că statul va fi constrîns 
să revizuiască ansamblul cheltu
ielilor sale bugetare“ şi, în con
secinţă, „va trebui să renunţe la 
unele programe şi să extindă al
tele“. Cu aceasta e] a răspuns la 
întrebarea dacă F ranţa va aban
dona unele obiective de ordin 
m ilitar sau în domeniul cercetă
rilor spaţiale.

ECUADOR

C r e a r e a  
unui „F ron t  
al unităţii 
d e  c l a s ă “

GUAYAQUIL 23 (Agerpres). — 
In Ecuador a fost creat un „Front 
al unităţii de clasă", care reuneşte 
mai multe organizaţii sindicale 
ecuadoriene. Frontul şi-a înscris 
In program lupta pentru îmbună
tăţirea situaţiei economice şi po
litice a oamenilor muncii, pentru 
drepturi sindicale, pentru înfăptui
rea unei reforme agrare, pentru 
scăderea preţurilor. In funcţia de 
preşedinte al Frontului a fost. ales 
Juan Vasques, secretar general al 
Federaţiei oamenilor muncii din 
provincia Guayas.

HI A sociaţia am ericană  p e n tru  dezvoltarea  ştiin ţe i a ceru t O rga
nizaţie i N aţiun ilo r U n ite  să in iţieze  „stud ii la  fa ţa  lo cu lu i“, cu privire 
la  folosirea de către forţele armate americane în Vietnam a substan
ţelor chimice toxice. D upă cum  inform ează z ia ru l „N ew  Y ork T im es“, 
savan ţii au  d ec lara t că n u  îm părtăşesc  pu n c tu l de ved ere  guverna
m ental, p o triv it căru ia  sub stan ţe le  chim ice fo losite  în  V ietnam  a r  
serv i num ai p e n tru  d e frişarea  te ren u lu i şi că n u  a r  aduce nici un  
p re ju d ic iu  oam enilor. O am enii de ş tiin ţă  am erican i au ce ru t in terzice
rea  fo losirii acestor substan ţe.

H  Consiliul permanent al N.A.T.O. s-a întrunit luni într-o şedinţă 
specială consacrată  ex am in ării u n o r p roblem e ale  dezarm ării. P a r ti
c ipan ţii la  şed in ţă  au  e lab o ra t p ro p u n eri care  a r  u rm a să fie  luate  în  
consideraţie  în  v iito a re le  tra ta tiv e  de dezarm are. In tre  altele , Consi
liu l p e rm an en t al N.A.T.O. m enţionează in te rz icerea  ex p erien ţe lo r n u 
cleare  sub terane, con tro lu l a rm am en telo r în  ad în cu rile  m arine, înce
ta re a  p roducţiei m ate ria le lo r fisionabile  în  scopuri m ilita re , in terzice
rea  ă rm elo r chim ice şi bacteriologice.

ü  In  num ele C om itetu lu i C en tra l al P a rtid u lu i celor ce m uncesc 
din V ietnam  şi al g uvernu lu i R epublicii D em ocrate V ietnam , preşe
dintele Ho Şi Min a adresat o scrisoare forţelor armate şi populaţiei 
din provincia Nghe An în  care  îi fe licită  cu ocazia d o borîrii în  aceas
tă  provincie a  celui de-al 400-lea avion am erican  şi le u rează noi 
succese în m unca paşn ică  şi în lu p ta  p e n tru  a p ăra rea  ţării.

' S C U R T E  Ş T I R I
H Sudanul se află în pragul unei noi crize politice în  u rm a  re fu 

zului p a rtid e lo r de opoziţie din no rd u l şi sudul ţă r i i  de a-Şi desem na 
rep rezen tan ţi în  com itetu l na ţio n a l în să rc in a t să elaboreze proiectu l 
constitu ţie i Sudanului. P e n tru  a-şi m otiva h o tă rîrea  adoptată, U niunea 
N aţională  A fricană d in  S udan  (S.A.N.U.), u n u l d in tre  cele m ai p u te r
nice p a rtid e  sudaneze, a d a t p u b lic ită ţii m a rţi o dec lara ţie  în  care 
acuză politica g uvernu lu i fa ţă  de popu laţia  din sudul ţării.

HI Un grup de şase guvernatori democraţi au anunţat că sprijină 
ideea desemnării senatorului Edward Kennedy drept candidat al P a r
tidulu i dem ocrat p e n tru  postu l de v icepreşedin te. P o triv it agenţiei 
U nited  P ress In tern a tio n a l, ş tirea  a  fost p rim ită  pozitiv  la  conferin ţa  
na ţională  a g u v ern a to rilo r de  lâ  C incinnati.

P e n tru  m om ent, sen a to ru l E dw ard  K ennedy p ăstrează  o tăcere  
deplină asupra  p lan u rilo r  sale politice.

■  Numeroase organizaţii din Hiroşima, oraşu l-v ic tim ă al p rim ei 
bom be atom ice, au in iţia t o cam panie  p e n tru  a ob ţine  ca film ul docu
m en tar despre u rm ările  ca tas tro fa le  ale exploziei să fie  p rezen ta t pu 
blicului fă ră  a fi cenzurat. Pe licu la  ap arţin ea  u nei societăţi japoneze 
care  a realizat-o  p u ţin  tim p  după ce H iroşim a a fost bom bardată , în  
august 1945, d a r  ea a fost confiscată de au to rită ţile  am ericane  şi re s
titu ită  Japon iei abia în no iem brie  anu l trecu t. F ilm ul a fost p rezen ta t 
la  televiz iunea japoneză, da r n um ai după cen zu rarea  u n o r  scene care  
a ră tau  p r in tre  a lte le  ch ipu rile  arse  sau m u tila te  ale  su p rav ie ţu ito rilo r.

H| Iniţiatorii recentului „marş al săracilor" au anunţat intenţia
lor de a crea o „ambasadă“ (a Washington, care  va  con tinua să p re 
zin te m em brilo r C ongresului S.U.A. reven d ică rile  p a rtic ip an ţilo r la  
m arş. Totodată, in iţia to rii m arşu lu i in ten ţionează să-şi p rez in te  reven
d icările  la  convenţiile  p a rtid e lo r dem ocrat şi repub lican  care  v o r avea 
loc în august şi vo r desem na candidaţii p rin c ip a le lo r două form a
ţiun i politice am ericane  la  p reşedin ţie .

■  Echipajul unui avion „Boeing 707“, a p arţin în d  com paniei israe- 
liene  „El A1“, care zbura  pe ru ta  R om a-Tel Aviv, a fo st constrîns de 
un  pasager în cursu l nop ţii de lu n i să a terizeze  la  A lger. L a bordu l 
av ionului se aflau  38 de pasageri şi cei 11 m em bri ai ech ipaju lu i. Auto
r ită ţile  israeliene au în tre p rin s  p e  lîn g ă  g uvernu l a lg e rian  dem ersurile  
necesare p en tru  a obţine re s titu irea  avionului.

Şase ani de la semnarea acorduri lor  
de la Geneva cu privire la Laos

S. U. A. au încălcat 
angajamentele luate

VIENTIANE 23 (Agerpres). — Co
m itetul Central ai Partidului Neo 
Lao Haksat (Frontul patriotic lao
ţian) a dat publicităţii o declaraţie 
cu prilejul celei de-a şasea aniver
sări a semnării acordurilor dc la 
G eneva cu privire la Laos. „Gu
vernul Ş.U.A,, se arată în declara- 
ţie, a încălcat angajamentele luate

Ia Geneva de a respecta suverani
tatea, independenţa, neutralitatea, 
unitatea Şi integritatea teritorială 
a Laosului şi a intensificat, sub for
ma unui „război special neocolo
nialism, agresiunea împotriva po
porului laoţian. Statele Unite au 
construit în Laos un întreg sistem  
de baze militare, aerodromuri, sta

ţii radar şi drumuri strategice, care 
sint utilizate pentru lansarea de 
atacuri nu numai împotriva zonelor 
eliberate din această (ară, ci şi îm 
potriva R.D. Vietnam şi Vietnamu
lui de sud.

în  ciuda acestui fapt, se subli
niază în document, forţele arma
te patriotice au zădărnicit toate 
operaţiunile „de pacificare“ lansate 
de trupele americane în zonele eli
berate, scoţînd din luptă zeci de 
mii de militari americani, captu
ri nd sau distrugînd mii de tone 
de arme şi muniţii şi dobo- 
rînd peste 800 avioane. Declaraţia 
cere guvernului S.U.A. să pună ca
păt tuturor actelor de agresiune co
mise împotriva poporului laoţian, 
să îndeplinească cu stricteţe acor
durile din 1962 de la Geneva.

Pregătiri în vederea 
tratativelor nigeriano-biafreze

ABA 23 (Agerpres). — Colonelul 
Ojukwu, şeful guvernului Biafrei, a 
declarat că va conduce personal de
legaţia biafreză la tratativele de la 
Addis Abeba. în fruntea delegaţiei gu
vernului federal nigerian la aceste 
tratative se va afla generalul Gowon. 
Intr-o conferinţă de presă ţinută luni 
la Owerri, colonelul Ojukwu a preci
zat că un acord în acest sens a fost 
realizat în * cursul convorbirilor preli
minare care au loc la Niamey sub 
asupiciile Organizaţiei Unităţii Afri
cane. La Addis Abeba, a adăugat 
Ojukwu, se vor afla şi şefii unor sta
te africane. EI s-a arătat optimist în 
legătură cu posibilitatea ca războiul 
civil din Nigeria să ia sfîrşit. Rele
vînd că nu consideră o încetare a fo
cului ca fiind o condiţie preliminară 
tratativelor de la Addis Abeba, colo
nelul Ojukwu a spus că este totuşi

posibil să intervină încă înainte de 
convorbiri o încetare generală a fo
cului, un armistiţiu limitat sau măcar 
o încetare a ostilităţilor în anumite 
regiuni.

LAGOS 23 (Agerpres). — Guvernul 
federal nigerian a hotărît. să trimită 
încă trei reprezentanţi lă convorbirile 
preliminare de la Niamey, s-a anun
ţat luni la Lagos.

Observatorii politici consideră că 
această „întărire" a delegaţiei nigeri- 
ene are menirea să dea discuţiilor din 
capitala Nigerului aparenţa unei „con
ferinţe de pace în m iniatură“.

Speranţele africani
lor că o dată cu pleca
rea ultim ului grup de 
mercenari din Ruanda 
s-a încheiat un capitol 
trist din istoria Africii 
şi îndeosebi a statului 
Congo (Kinshasa) s-au 
spulberat mai repede de
cit ar f  i crezut chiar şi cei 
mai sceptici. Nu au tre
cut decit cîteva luni de 
la căderea oraşului Bu- 
kavu, ultima fortăreaţă 
a „beretelor verzi", con
duse de cinicul colonel 
Schramme şi prezenţa  
lor este semnalată în  
alt punct al A fricii — 
în Rhodesia, unde s-au 
pus în  slujba rasistului 
Jan Sm ith, cel mai po
trivit să-l înlocuiască pe 
fostul lor stăpîn — Moi- 
se Ghombe.

Deşi au lăsat în urma 
lor case pustiite şi dis
truse, oraşe devastate, 
poduri aruncate in aer 
şi au făcut să curgă 
mult. singe congolez, a- 
ceşti simbriaşi ai cri
mei au reuşit să pără
sească Africa fără să fi 
răspuns pentru ororile 
comise. Prinr-un m ira
col aproape de neînţe
les, aceşti criminali în- 
veteraţi au rămas ne
pedepsiţi., Ba ceva mai 
mult, s-au făcut auzite 
apeluri stranii la omenie 
adresate de unele ţări 
vest-europene, iar presi
unile puternice exerci
tate asupra Ruandei au 
determinat-o să refuze 
extrădarea lor. A  urmat 
cum era şi firesc, reac
ţia Congoului, care a

•rupt relaţiile diplomati
ce cu Ruanda, act care a 
antrenat într-o largă ac
ţiune diplomatică şi alte 
ţări africane. A  fost 
chiar format un Comitet 
OUA pentru rezolva
rea problemei mercena
rilor, prezidat de Isma
il El Azhari, preşedinte
le Sudanului. In cele 
din urmă s-a ajuns la o

Se credea că evacua
rea lor încheie o pagină 
singeroasă din istoria 
Gongoului, dar în pre
zent se pare că sintern 
martorii reeditării cri
melor odioase din a- 
ceastă ţară. Africa 
şi-a exprim at speran
ţa de a nu mai ve
dea niciodată asemenea 
monştri cu chip de om.

schimbul banilor dicta
torului rasist Jan Sm ith  
să înăbuşe năzuinţele de 
eliberare ale poporului 
african Zimbabwe. Nu 
încape îndoială că este 
vorba de aceiaşi „oa
m eni“ ai colonelului 
Schramme, supranu
miţi „îngrozitorii“ — 
pentru dexteritatea eu 
care ştiau să ucidă şi

MERCENARII 

REINTRĂ IN SCENĂ
soluţie de com prom is: 
repatrierea în ţările din 
care au venit, în schim
bul angajamentului gu
vernelor respective de a 
nu le permite revenirea 
pe continentul african. 
Garanţiile au fost date 
şi astfel foştii slujbaşi 
ai lui Ghombe au reuşit 
să plece de pe pămîntul 
african la bordul unor 
avioane au însemnele 
Crucii Roşii Internaţio
nale şi în  cea mai mare 
taină, de teamă Ca afri
canii să nu le plătească 
pentru îngrozitoarele 
crime comise.

încă de atunci s-au au
zit voci care eereau ca 
răul să fie curmat din 
rădăcini, respectiv mer
cenarii să nu fie ocoliţi 
(fa tăişul ascuţit al d rep 
tăţii, averti&indu-se că 
există posibilitatea ca ei 
să se reîntoarcă la, „ve
chea meserie“ — de a 
ucide pentru bani.

Şi iată eă bănuielile 
s-au con firm at!

Bin Rhodesia a parve 
nit o ştire «ă un mare 
Şnvp ée mercenarii albi 

şi ajuns te Salisbury, 
r alţîi şi-au anunţat 

sosirea, pentru ea in

să distrugă tot ce le 
ieşea în cale. „Două 
treim i din numărul to
tal al celor ce au semă
nat moartea în  Gongo 
— se spune într-un co
municat al Mişcării de 
eliberare africane Zim- 
babive — şi-au oferit 
deja „serviciile“ extre
mistului rasist Sm ith“.

Guvernul rasist rho- 
desian s-a grăbit să dez
m intă această ştire, a- 
firm ind că este vorba de 
„consilieri sipeciali“, dar 
încă de m ult tim p este 
limpede pentru oricine 
adevăratul sens ai aces

tu i euvînt. Este vorba 
de o încercare neiscusită 
de a se ascunde adevă
rata îndeletnicire a cri
minalilor plătiţi.

Unul dintre ultimele 
bastioane ale colonialis
mului, Rhodesia, trece 
printr-o profundă criză 
internă. Temeliile sale 
se clatină sub loviturile 
luptei armate a popu
laţiei băştinaşe, răscu
laţii înregistrînd succe
se. In aceste condiţii, 
Jan Sm ith, deşi se bu
cură de sprijinul regi
m ului rasist din Africa 
de sud al lui Vorster, 
al dictatorului portughez 
Salazar, precum şi al 
marelui capital occiden
tal, a cerut acum şi a- 
jutorul mercenarilor albi 
specializaţi în  acţiuni 
de „pacificare“.

Aceasta s-ar putea in
terpreta ca un indiciu 
că rasiştii din sudul con
tinentului african au in 
trat în  panică şi de a- 
ceea recurg şi la ajuto
rul celor în stare să co
mită orice crimă în  
schimbul banilor din sa- 
feurifa unor bănci sud- 
africane sau europene. 
Iar cea mai bună reco
mandare pentru Smith  
este „diploma“ mercena
rilor pătată cu singele 
congolezilor. Perioada 
scurtă de tim p de la e- 
vacuarea de pe acest 
continent a „beretelor 
verzi“ nu a fost decit un 
scurt răgaz folosit de 
aceştia pentru a pune la 
cale noi crime.

S. M O RCO V ESC U

Incidente rasiale 
în mai multe loca
lităţi americane
NEW YORK 23 (Agerpres). — 

Incidente rasiale au izbucnit în 
Coney Island, cartier newyorkez 
locuit în majoritate de negri şi 
portoricani. Cîteva sute de ma
nifestanţi au fost atacaţi de poli
ţie şi au răspuns aruneînd cu 
pietre şi sticle pînă au sosit în
tăriri poliţieneşti

Ciocniri intre populaţia de cu
loare şi poliţie au avut loc şi in 
localităţile Benton Harbor (Mi
chigan), Akron (Ohio) şi Jackson 
(Michigan).

Demonstraţiile au fost organi
zate în semn de protest îm potri
va discriminării în domeniul în
chirierilor de locuinţe, educaţie 
şi angajărilor în servicii.

S.U.A. — James Earl Ray, asasi
nul prezumtiv al pastorului King, 
la sosirea, sub pază severă, la în

chisoarea din Memphis.
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